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Podstatou nového zákona je z�í-
zení kolektivního orgánu, který 

by rozhodoval o základních v�cech 
kolem národního parku. Proto no-
vý zákon vymezuje Výbor národní-
ho parku, který by kontroloval �in-
nost parku a rozhodoval nap�íklad 
o plánu pé�e, zp�ístupn�ní cest, 
stanovení rozlohy I. zóny apod. 

Hejtman PK Petr Zimmermann, 
kterého krajské zastupitelstvo po-
v��ilo jednáním o návrhu zákona 
v Parlamentu �R, v��í, že zákon 
nakonec bude schválen, �ímž se 
prosadí zdravý rozum a zájem na 
zachování Šumavy.

„Podle našeho názoru je problém 
v tom, že Národní park Šumava 
je �ízen zcela autokraticky, v pod-
stat� jedním �lov�kem, kterého 
jmenuje a odvolává zase jeden �lo-
v�k (ministr životního prost�edí),“ 
uvedl Petr Zimmermann, který je 
p�esv�d�en, že pokud by za správu 

parku odpovídal zvolený výbor, po-
da�í se odblokovat �adu ne�ešených 
problém� a najít rozumnou rovno-
váhu mezi ochranou životního pro-
st�edí a životem v národním parku. 

Velký problém vidí hejtman PK 
v epidemii k�rovce, která se ší�í 
parkem, nabývá katastrofických 
rozm�r� a není v sou�asné dob� 
Správou národního parku Šumava 
nijak �ešena.

„Šumava není divo�ina, je to 
kulturní krajina, která byla do ro-
ku 1946 daleko více osídlena. To 
samé se týká i 95 % šumavských 
les�. Ty byly vysázeny po k�rovcové 
kalamit� v roce 1870. Na Šumav� 
odumírají lesy na tisících hektarech 
a správa parku tomu p�ihlíží, navíc 
veškeré pokusy o domluvu b�hem 
posledních 8 let selhaly,“ �ekl dále 
na jednání Zastupitelstva PK Petr 
Zimmermann. Jako další p�íklad 
neochoty dohodnout se byl na jed-

nání zastupitelstva zmín�n hrani�-
ní p�echod pro p�ší Modrý Sloup, 
jehož znovuotev�ení vedení Národ-
ního parku brání i p�es �etné návrhy 
�ešení ze strany Plze�ského kraje. 

Stejného názoru na k�rovce jsou 
další p�edstavitelé PK, nap�íklad 
nám�stkyn� hejtmana PK Mgr. Ol-
ga Kal�íková a radní PK pro ob-
last životního prost�edí Doc. MU-
Dr. Boris Kreuzberg, CSc.: „S paní 
nám�stkyní Kal�íkovou jsme na za-
�átku srpna na Šumav� byli a fotky, 

které jsme tam po�ídili, jsou napro-
sto zdrcující. K�rovec je epidemie 
a tu je t�eba eliminovat, jinak se 
rozroste do nebety�ných rozm�r�.“ 

Zastupitel PK Rudolf Kasl 
z ODS k tomu dodává: „Je lepší 
prosazovat tento zákon, než �ekat 
na celkové �ešení pro celou repub-
liku. Doufejme, že než se poda�í 
zákon prosadit, nebude na Šumav� 
jen palouk s trávou.“

Podobné názory se na jednání 
Zastupitelstva PK ozývaly ze všech 

politických stran. Ing Karel Šidlo 
z KS�M k návrhu zákona �ekl: 
„Souhlasím s tím, že dochází k ne-
zvratné devastaci krajiny, která už 
se nebude moci jmenovat národní 
park. Tyto otázky jsem konzultoval 
s Vysokou a st�ední školou lesnic-
kou. 

I tam mají podobný názor, že 
z národního parku nelze ud�lat 
bezzásahovou zónu, tak jak to chce 
Správa národního parku.“

Pokra�ování na stran� 3

Vážení spoluob�ané,
s koncem volebního období 

by se slušelo zrekapitulovat 
podrobn� všechny úsp�chy, 
pozitivní po�iny i nerealizova-
né zám�ry minulých osmi let, 
kdy jsem stál v �ele Plze�ského 
kraje. Za tu dobu se �ada v�cí 
povedla, kraj jako jediný v re-
publice hospoda�il a hospoda�í 
bez dluh�. Stále však pro m� z�-
stává podstatnou, a bohužel ne-
do�ešenou problematikou Šu-
mava, odumírající lesy, zákazy 
vstupu a chování Správy NP.

Proto v�nuji prostor tohoto 
sloupku práv� tomuto tématu 
a vám všem p�eji hodn� zdraví 
a št�stí a národnímu parku 
zelené stromy.

MUDR. PETR ZIMMERMANN, 

HEJTMAN PLZEŇSKÉHO KRAJE

Již pošesté bude Plze�ským kra-
jem ud�lena Cena hejtmana 

za ob�anskou state�nost. Toto 
prestižní ocen�ní vyjad�uje 
pod�kování za významné 
a výjime�né �iny a p�e-
dává se každoro�n� vždy 
k 17. listopadu, tzn. 
k datu státního svátku 
Dne boje za svobodu a de-
mokracii. Návrhy na ud�lení 
ocen�ní mohou podávat nejr�z-
n�jší instituce, m�sta  a obce, ale 
i samotní ob�ané Plze�ského kra-

je. Pokud znáte ve svém okolí n�-
koho, kdo nezištn� a s ob�tavostí 

pomohl �i pomáhá druhým, ne-
váhejte a navrhn�te jej na 

toto významné ocen�ní. 
Návrhy s podrobn�jším 
od�vodn�ním lze za-
sílat do 31. �íjna 2008 

na adresu: Krajský ú�ad 
Plze�ského kraje, odbor 

Kancelá� hejtmana, Škrou-
pova 18, 306 13  Plze� nebo na 
e-mail: cenahejtmana@plzensky-
kraj.cz.

Na svém posledním jedná-
ní schválilo Zastupitelstvo 

Plze�ského kraje dotace pro 
nemocnice spravované kra-
jem, které budou �init nejmén� 
1,5násobek ro�ních odpis� ne-
mocnic. Kraj se tak rozhodl p�i-
sp�t na modernizaci nemocnic, 
aby mohla být dále zkvalit�ová-
na pé�e o pacienty. Celkem tak 
p�jde do krajských nemocnic 
o 66,5 milionu korun více, p�i-
�emž nejv�tší �ástka 26,5 mil. 
korun poputuje do Klatovské 
nemocnice, a. s. Nap�íklad Stod-
ská nemocnice obdrží více než 

9,5 milionu korun. Jak s pen�zi 
naloží práv� tam?

„V sou�asné dob� dosluhuje 
osm let starý sonografický p�í-

stroj a nový bude stát �ádov� 2 
miliony korun, podobn� je tomu 
i s biochemickým analyzátorem, 
což je investice v hodnot� cca 1,5 
mil. korun. Další investicí bude 
nákup  a instalace nového komu-
nika�ního systému na l�žkových 
odd�leních mezi pacienty a zdra-
votní sestrou, který vym�níme 
v celé nemocnici. I další peníze 
p�jdou samoz�ejm� na zkvalitn�-
ní pé�e, peníze používáme vždy 
tam, kde je to nejvíce zapot�ebí,“ 
�ekl �editel Stodské nemocnice 
MUDr. Vlastimil Bureš, CSc.

(BOS)

N�kolik tisíc volebních míst-
ností se otev�e pro volby do 

krajských samospráv a také do 
jedné t�etiny Senátu Parlamentu 
v celé �eské republice již za ne-
celý m�síc, a to v pátek 17. �íjna 
2008 od 14:00 hod. do 22:00 hod. 
a v sobotu 18. �íjna 2008 od 8:00 
hod. do 14:00 hod. Stejn� tak to-
mu bude i v Plze�ském kraji.

Kde hledat 
svoji volební místnost?

Do 2. �íjna 2008 starosta p�í-
slušné obce zve�ejní zp�sobem 
v míst� obvyklým oznámení o 
dob� a míst� konání voleb, v�et-
n� adres volebních místností. 
Celkem bude v krajských vol-
bách do Zastupitelstva PK zvo-
leno 45 zastupitel�, a to op�t 
na dobu �ty� let, jako tomu bylo 
v minulých dvou volebních ob-
dobích.

Kdo kandiduje?

Celkem se o hlasy voli�� v Pl-
ze�ském kraji bude ucházet 595 
kandidát� ze 17 r�zných sub-
jekt�. Z toho je 14 politických 
stran, 2 koalice a 1 hnutí.

Politické strany:
Sdružení pro republiku – Repub-• 
likánská strana �eskoslovenska
Nezávislí demokraté• 
Volte Pravý Blok • 
SDŽ – Strana d�stojného ži-• 
vota
�eská strana sociáln� demo-• 
kratická
Ob�anská demokratická strana• 
Komunistická strana �ech a • 
Moravy
Strana zdravého rozumu• 
Koruna �eská (monarchis-• 
tická strana �ech, Moravy a 
Slezska)
Strana zelených• 

Balbínova poetická strana• 
Spojení demokraté-Sdružení • 
nezávislých
Strana pro otev�enou spole�-• 
nost
�eská strana národn� socia-• 
listická

Politické hnutí:
Zelení• 

Koalice:
Koalice pro Plze�ský kraj• 
KDU-�SL + SNK (Evropští • 
demokraté)
D�lnická strana – NE americ-• 
kému radaru! (D�lnická strana 
+ Demokratická strana sociální 
spravedlnosti)

Kdo může volit

Státní ob�an �R, který alespo� 
druhý den voleb dosáhl v�ku 18 let 
a je p�ihlášen k trvalému pobytu 
v obci, která náleží do územního 
obvodu kraje, a nejsou u n�j p�e-
kážky výkonu volebního práva.

Nejpozd�ji 3 dny p�ed volba-
mi budou voli��m distribuová-
ny hlasovací lístky. V p�ípad� 
ztráty �i poškození bude k  dis-
pozici nová sada lístk� s obálkou 
p�ímo ve volební místnosti.

Voli� m�že požádat ze zá-
važných d�vod� obecní ú�ad a 
okrskovou volební komisi o to, 
aby mohl hlasovat mimo voleb-
ní místnost. V takovém p�ípad� 

okrsková volební komise vyšle 
k voli�i 2 své �leny s p�enosnou 
volební schránkou, ú�ední obál-
kou a hlasovacími lístky.

Volby do Senátu PČR

Ve stejném období se uskute�-
ní také volby do Senátu P�R, a to 
ve volebním obvodu �. 9 - okres 
Plze�-m�sto, vyjma m�stského 
obvodu Plze� 2, a v okrese Ta-
chov, který je sou�ástí volebního 
obvodu �. 3 se sídlem v Chebu.

Termín voleb prvního kola je 
shodný s volbami do krajských 
zastupitelstev. Pokud nedojde ke 
zvolení senátora v prvním kole, 
tzn. pokud kandidát neobdrží 
nadpolovi�ní v�tšinu odevzda-
ných platných hlas�, uskute�ní 
se druhé kolo, které by se p�í-
padn� konalo v pátek 24. �íjna 
2008 od 14:00 hod. do 22:00 
hod. a v sobota 25. �íjna 2008 
od 8:00 hod. do 14:00 hod. – tj. 
p�esn� o týden pozd�ji.

(BOS)

Pom�že nový zákon zachránit Šumavu?
Jedním z problém�, které trápí nejen zastupitele 
Plze�ského kraje, ale i širokou ve�ejnost, je nedo�eše-
ná otázka Šumavy a jejího Národního parku. Ke zlep-
šení celé situace by m�l napomoci návrh zákona týka-
jící se Národního parku Šumava schváleného 
Zastupitelstvem Plze�ského kraje v úterý 2. zá�í 2008.  

Volby do Zastupitelstva Plze�ského kraje 2008
Po �ty�letém volebním období budeme již pot�etí 
v historii kraj� �R volit své zastupitele 
do Plze�ského kraje.

Cena hejtmana 
za ob�anskou state�nost

Kraj navyšuje základní kapitál nemocnic

Domažlická nemocnice                                                                                 FOTO ARCHIV

Lesy Národního parku Šumava zdevastované epidemií k�rovce                                                                              FOTO REDAKCE

Sout�ž Vesnice roku 
má svoji publikaci

Slavnostní k�est této knihy pro-
b�hl ve st�edu 17. zá�í  v Jed-

nacím sále Zastupitelstva Plze�-
ského kraje za ú�asti radního PK 
pro oblasti regionálního rozvoje, 
zem�d�lství a podpory fond� EU 
Ing. Ji�ího Kalisty. Publikace nese 
název „13 let sout�že Vesnice roku 
v Plze�ském kraji“ a p�edstavuje 
obce, které se staly nositeli jed-
notlivých stuh ud�lených za 13 let 
sout�že v Plze�ském kraji.  Do le-
tošního ro�níku této sout�že bylo 
p�ihlášeno celkem16 obcí našeho 
kraje. Vít�zem krajského kola byla 
vyhlášena obec Mrákov v okrese 
Domažlice. Ta také postoupila do 
celostátního kola sout�že Vesni-
ce roku, ve kterém obec Mrákov 
získala mimo�ádné ocen�ní za vý-
razné p�isp�ní d�tí a mládeže na 
spole�enském život� obce.        (BOS)
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SLOVO ZASTUPITELE BRUSELSKÉ OKÉNKO

Plze�ský kraj nem�l mnoho 
št�stí, když se rozhodovalo 

o tom, kde se bude konat n�které 
ze sedmi zasedání Rady mistr� 
EU b�hem �eského p�edsednictví 
v prvním pololetí 2009. P�esto ne-
ní d�vod k lítosti, nebo� se poda-
�ilo získat událost, která zmín�ný 
handicap dostate�n� vynahradí – 
výjezdní zasedání P�edsednictva 
Výboru region� EU. 

Výbor region� EU je jedním z or-
gán� Evropské unie, který na nad-
národní úrovni reprezentuje místní 
a regionální samosprávy. Jako ta-
kový se podílí na legislativním pro-
cesu, nebo� je povinným konzulta�-
ním místem v p�ípadech, kdy mají 
p�ipravované sm�rnice �i na�ízení 
EU dopad na samosprávy. Výbor 
region� tvo�í 344 �len� a 344 ná-
hradník� ze všech 27 zemí EU 
a jeho p�edsedou je v sou�asnosti 
Belgi�an Luc Van den Brande.

Již tato akce sama o sob� se m�-
že postavit vedle zasedání Rady 
ministr� EU, nicmén� její význam 

je z pohledu Plze�ského kraje zd�-
razn�n ješt� tím, že se bude konat 
v Plzni ve dnech 15. a 16. ledna 
2009, tedy na samém za�átku naše-
ho p�edsednictví. Dá se proto o�e-
kávat, že k této akci se up�e pozor-
nost EU a médií, nebo� práv� podle 
této první velké akce �eského p�ed-
sednictví se budou posuzovat akce 

následné. „Vše je p�ipravováno tak, 
abychom kraj a v podstat� i �eskou 
republiku p�edstavili v tom nejlep-
ším sv�tle – la�ku nastavíme hodn� 
vysoko!“ – �íká k tomu hejtman PK 
Petr Zimmermann.

 ZBYNĚK PROKOP, 

KOORDINÁTOR MEZINÁR. SPOLUPRÁCE PK 

V RÁMCI EU

Výsledky unikátního projektu MasterCard –  �eská centra rozvo-
je, na kterém n�kolik m�síc� pracoval tým odborník� z Vysoké 

školy ekonomické v Praze, ur�il vliv jednotlivých m�st a region� 
�R na tuzemskou ekonomiku a zhodnotil jejich investi�ní atrakti-
vitu. V žeb�í�ku všech 14 kraj� �eské republiky v oblasti socioeko-
nomické úrovn� se Plze�ský kraj umístil na výborném 3. míst�. 

„O prvenství Prahy nikdo nepochybuje, protože všechny velké firmy 
tam umis�ují svá sídla, i když výrobní závody mají rozmíst�né po celé 
republice. Drobným zklamáním je nepatrná ztráta pouhých 3 desetin 
procenta za druhým St�edo�eským krajem, s nímž se dlouhodob� p�e-
tahujeme o druhé místo v ekonomické výkonnosti. P�esto se dnes jasn� 
ukazuje silná rozvojová osa Praha–Plze�–N�mecko, která t�ží hlavn� 
z dálnice D5,“ �íká Ing. Ji�í Kalista, radní PK pro oblast regionálního 
rozvoje, zem�d�lství a podpory fond� EU. Výsledek výzkumu bude 
užite�ným pomocníkem pro celou �adu firem �i podnikatel�, kte�í se 
rozhodují, kam investovat a kde rozvíjet své podnikání.                         (RED)

Celá rekonstrukce byla rozd�-
lena do dvou etap. V té první 

se za�ala rekonstruovat ambu-
lantní �ást nemocnice v�etn� JIP 
interního odd�lení, celý suterén 
budovy, ke kterému pat�í  lé�eb-
na dlouhodob� nemocných, a ta-
ké hospodá�sko-technická sprá-
va budovy. V polovin� �ervence 
za�ala druhá etapa rekonstruk-
ce, kdy byly zahájeny opravy ve 
všech l�žkových odd�leních kro-
m� LDN. Provoz LDN byl vrácen 
zp�t do p�vodních prostor. Jako 
první bylo po dokon�ení rekon-
strukce otev�eno 18. srpna inter-
ní odd�lení, d�tské odd�lení bylo 
znovu zprovozn�no 22. srpna 
a ostatní l�žková odd�lení v�et-
n� opera�ních sál� se otevírala 
1. zá�í 2008.

Samotná rekonstrukce byla roz-
d�lena do n�kolika oblastí. Jednak 
to byla stavba nového evakua�ního 
výtahu, který nahradil p�vodní ná-
kladní výtah z roku 1963. To by-
la „no�ní m�ra“ této nemocnice. 
Druhou složkou byla rekonstrukce 
kompletní elektroinstalace. Ta byla 

rozd�lena na dva okruhy – záloho-
vaný a nezálohovaný, což bylo v mi-
nulosti nemyslitelné. Další d�leži-
tou v�cí byla rekonstrukce rozvod� 
teplé a studené vody, protože každý 
m�síc zde byla hlášena minimáln� 
jedna havárie vody, takže rekon-
strukce v tomto p�ípad� byla zcela 
nevyhnutelná. Poslední složkou 
je první kr��ek požárn�-bezpe�-
nostního �ešení a oprava rozbitých 
dlaždi�kových podlah na jednotli-
vých nemocni�ních odd�leních.

„V p�vodním rozpo�tu oprav 
byla pouze rekonstrukce výtahu 
a rozvod� vody, ale když jsme 
cht�li ud�lat výtah, museli jsme 
k n�mu ud�lat i novou elektro-
instalaci. Navíc když už se kom-
pletn� zavírala nemocnice, cht�li 
jsme ud�lat vše pot�ebné, co lze 
ud�lat jen tehdy, pokud je v�t-
šina nemocnice mimo provoz,“ 
�íká �editel nemocnice ve Stod� 
MUDr. Vlastimil Bureš, CSc.

A kolik celá investice stála?
Finan�n� celou rekonstrukci za-

st�ešil ze svého rozpo�tu Plze�ský 

kraj. Celková suma se vyšplhala na 
26 milion� K�, z toho evakua�ní 
výtah spolkl p�ibližn� 2,4 milionu 
korun, elektroinstalace, která byla 
nejdražší, stála 13 milion� korun.  

„Musím �íci, že m� pot�šil Pl-
ze�ský kraj, který si v tomto p�í-
pad� velmi hled�l svého majetku. 
P�edpokládáme, že nás rekon-
strukce bude ješt� stát cca 1,5 
milionu korun na r�zné dokon-
�ovací a související práce (vyma-

lování apod.), které ale již p�jdou 
z rozpo�tu nemocnice. Já osobn� 
jsem byl velice rád, že p�vodní 
rozpo�et na výtah a rozvody vody, 
který �inil 7 milion� korun pro 
tento rok, mohl být Plze�ským 
krajem navýšen na tuto �ástku 
26 milion� korun. Rekonstrukce 
tak mohla být realizována v ne-
zbytném rozsahu a najednou,“ 
dodává �editel nemocnice.

(BOS)

Vážení spoluob�ané,
spolu s vámi se v posledních 

dnech hodn� zamýšlím nad tím, ja-
ké byly minulé �ty�i roky, které uply-
nuly od posledních krajských vo-
leb. Moje hodnocení je však trochu 
složit�jší, protože se na n� musím 
dívat dvojím pohledem. P�edevším 
totiž jako první nám�stek hejtmana 
Plze�ského kraje, jenž je zodpo-
v�dný za oblasti školství, mládeže 
a sportu, potom také jako �lov�k, 
který žije jako každý druhý z vás. 

Pokud se za minulým obdo-
bím ohlédnu o�ima nám�stka 
hejtmana, pak musím konsta-
tovat, že se náš kraj choval ja-
ko dobrý hospodá�. Vím, o �em 
hovo�ím, hospoda�ení mám 
v krvi, zd�dil jsem je totiž po 
svých p�edcích. Oba d�dové byli 
zem�d�lci. O to víc m� t�ší, když 
mohu �íci, že se da�ilo rovno-
m�rn� rozvíjet jednotlivé oblasti 
Plze�ského kraje, aniž bychom 
se museli zadlužit. P�itom se 
poda�ilo zajistit r�zné investice, 
a� už do infrastruktury, zdravot-
nictví �i školství. 

Ne�íkám to náhodn�. Už jako 
p�ednosta tehdejšího Okresní-
ho ú�adu Plze�-jih jsem vždy 
prosazoval rozpo�et s mírnou 
rezervou, což se nám osv�d�i-
lo. Zanechávat dluhy  nemám 
v povaze. Však už naši d�dové 
moc dob�e v�d�li, že rozhazovat 
mohli jenom do výše napln�ní 
svých kapes, které také nebyly 
bezedné. Našt�stí se tím   �ídila 
i zvolená reprezentace Plze�-
ského kraje.

Naproti tomu m�j otec byl u�i-
tel, kterého však v roce 1953 od 

katedry vyhnali, a tak si �íkám, 
jestli to není symbolické, že již 
druhé volební období mám na 
starosti práv� školství. Jist� by 
ho t�šilo dívat se spolu se mnou 
na to, v jakých školách se dnešní 
žáci u�í, jaké moderní metody 
p�i výuce používají a jaká spor-
tovní za�ízení mají k dispozici. 
Je dob�e, že  v naší spole�nosti 
a i v Plze�ském kraji p�evládá 
názor, že kvalitní vzd�lání je tou 
nejlepší investicí, kterou m�že-
me mladým lidem dát, a� už žijí 
ve m�stech �i na venkov�. 

Vážení  spoluob�ané, zane-
dlouho budeme vybírat ve vol-
bách novou reprezentaci, která 
povede náš kraj další �ty�leté 
období. Doufám, že nové vedení 
dokáže navázat na vše pozitivní, 
�eho se dosud poda�ilo dosáh-
nout. Jaké vedení kraj bude mít, 
ur�íte, vážení p�átelé, svým roz-
hodnutím p�edevším vy. P�eji 
vám proto p�i vaší volb� jasnou 
hlavu a pevnou ruku. 

MVDR. VÁCLAV ČERVENÝ, 

1. NÁMĚSTEK HEJTMANA PLZEŇSKÉHO KRAJE 

PRO OBLASTI ŠKOLSTVÍ, 

MLÁDEŽE A TĚLOVÝCHOVY 

Oblast školství je nesmírn� 
rozsáhlá a obsahov� r�zno-

rodá. Na jejím po�átku jsou p�ed-
školní za�ízení a na konci pak 
vyšší odborné školy. I když hodn� 
povinností pat�í z�izovatelským 
obcím, z�stává na Krajském 
ú�adu, odboru školství, mládeže 
a sportu  povinnost všem rozd�-
lovat finan�ní prost�edky.

V sou�asné dob� je Plze�ský 
kraj z�izovatelem 100 škol a škol-
ských za�ízení. Plných 50 % tvo�í 
st�ední školy. I když struktura 
sít� škol v zásad� odpovídá po-
t�ebám, neustále se m�ní a vy-
víjí v souladu s demografickým 
vývojem. Plze�ský kraj v uply-
nulých �ty�ech letech p�istoupil 
k optimalizaci sít� st�edních škol. 
Provedené zm�ny lze hodnotit 
kladn�, nebo� jejich výsledkem 
je zlepšení nabídky vzd�lávacích 
služeb a také ekonomické úspory. 
Obdobn� se osv�d�ilo i slou�ení 
pedagogicko-psychologických 
poraden do jednoho celku i st�e-
disek služeb školám.

Plze�ský kraj se ale také za-

bývá oblastí mládeže a sportu. 
Realizací dota�ních program� ve 
výši 46 mil. K� v období od roku 
2005 do sou�asnosti se vybudo-
valo 57 h�iš� s um�lým povrchem 
a bylo provedeno 35 rekonstrukcí 
t�locvi�en a sportovních hal. Ta-
ké dotace na �innost sportovních 
klub� a Klub� otev�ených dve�í 
pro neorganizovanou mládež se 
stále navyšují. V pop�edí zájmu 
je i podpora preventivních aktivit 
a výchovy k toleranci. Na více než 
200 projekt� byla v uplynulém 
období vy�len�na �ástka ve výši 
4,5 mil. K�.

Nezbytnou sou�ástí vzd�lávání 
je výuka cizích jazyk� a rozvíje-
jící se mezinárodní spolupráce 
škol. I tuto oblast kraj podporu-
je, o �emž sv�d�í finan�ní �ástka 
850 tis. K�, která byla p�id�lena 
v tomto roce.

Žáci našich škol se každoro�-
n� zapojují do mnoha r�zných 
sout�ží i nadregionálního cha-
rakteru. �astá umíst�ní na p�ed-
ních místech sv�d�í nejen o je-
jich talentu, ale i o zodpov�dném 

p�ístupu a snaze jejich u�itel�. 
Každoro�ní ú�ast mladých spor-
tovc� z našeho kraje na celore-
publikových Hrách olympiády 
d�tí a mládeže také nez�stává 
bez medailových úsp�ch�. I na 
tuto �innost je v rozpo�tu kraje 
pamatováno. 

Snahu našeho kraje o stálé 
zlepšování materiálního vyba-
vení škol dokumentuje finan�ní 
�ástka 1 797 000 000 K�, která 
byla vynaložena v období od roku 
2005 do roku 2008  na provoz 
a investice. Je mnoho v�cí, které 
se poda�ilo splnit, hodn� je ale 
i t�ch, jejichž �ešení a realizace 
vyžadují delší �asový horizont.

Na záv�r bych cht�l pod�kovat 
všem, kte�í se do práce ve školství 
našeho kraje jakýmkoliv zp�so-
bem zapojili. V��ím, že i v dalším 
období si školství Plze�ského 
kraje obhájí svoji význa�nou po-
zici, která mu rozhodn� pat�í.

MVDR. VÁCLAV ČERVENÝ, 

1. NÁMĚSTEK HEJTMANA PLZEŇSKÉHO KRAJE 

PRO OBLASTI ŠKOLSTVÍ, 

MLÁDEŽE A TĚLOVÝCHOVY 

Zastupitelstvo Plze�ského kraje na svém po-
sledním zasedání schválilo Zásady územního 

rozvoje Plze�ského kraje – tj. kompletní územn� 
plánovací dokumentaci pro celé své území. Stalo se 
tak symbolicky p�esn� 4 roky poté, co zastupitelé 
rozhodli o jeho po�ízení.  PK se tak stal prvním kra-
jem v �R, který má Zásady územního rozvoje projed-
nané a schválené podle nového stavebního zákona.

„B�hem té 4leté p�ípravné, vyjednávací a schva-
lovací anabáze za�al bohužel p�ed dv�ma lety platit 
nový stavební zákon. Ten zm�nil nejen proceduru, 
ale i obsah výsledného dokumentu. To nám p�ines-
lo n�které komplikace v procedurální i obsahové 
stránce, nebo� mnohdy ani státní orgány ješt� nev�-
d�ly, jak postupovat p�i vydání svých stanovisek,“ 
�ekl Ing. Ji�í Kalista, radní PK pro oblast regionál-
ního rozvoje, zem�d�lství a podpory fond� EU.  

Mezi zásady územního rozvoje pat�í požadavek 
na ú�elné a hospodárné uspo�ádání kraje, vymeze-
ní ploch a koridor� nadmístního významu a stano-
vení ve�ejn� prosp�šných staveb.  P�i tvorb� Zásad 
územního rozvoje je t�eba brát ohled na úkoly dané 
Politikou územního rozvoje �eské republiky a také 
na mezinárodní závazky státu. Ty byly projedná-
vány nejen se sousedními kraji, ale i s  bavorskými 
zem�mi Horní Falc a Dolní Bavorsko.

„Základním úkolem je však koordinace staveb-
ních zám�r� sousedících obcí. Tady se �asto se-
tkáváme se známým paradoxem: všichni bychom 
cht�li rychlé a bezpe�né silnice, ale nikdo je ne-
chceme za vlastní zahradou. Stálí obyvatelé cht�jí 
rozvojové zóny ve své obci, aby nemuseli za prací 

dojížd�t, chalupá�i si je v�tšinou nep�ejí, aby m�li 
klid. Nejd�ležit�jším výsledkem je proto vyjednává-
ní o t�chto mnohdy protich�dných stanoviscích,“ 
�ekl dále radní Ji�í Kalista.

Zásady územního rozvoje PK nahradí všechny do-
sud platné územní plány okres� Tachov, Domažlice, 
Klatovy i Plze�ské aglomerace a jsou pro n� závazné.

„Oce�uji jednohlasné schválení Zásad územního 
rozvoje v krajském Zastupitelstvu PK. Je to d�-
kaz kvalitního zpracování tohoto dokumentu, ale 
i zodpov�dné zakon�ení tohoto volebního období. 
P�edáváme tím podnikatelské sfé�e i starost�m ob-
cí informace o plánovaných velkých dopravních �i 
energetických stavbách v jejich území, zám�ry na 
využití území státní správou, popisujeme p�ípadná 
prostorová omezení. Tyto informace pak budou 
podkladem pro zpracování územních plán� jednot-
livých obcí,“ dodal radní PK Ing. Ji�í Kalista.     (RED)

Rekonstrukce Stodské nemocnice je u konce
Práv� v t�chto dnech kon�í rozsáhlá rekonstrukce 
nemocnice ve Stod�, která za�ala 20. �ervna 
tohoto roku. Momentáln� probíhají dokon�ovací 
stavební práce již jen v suterénu budovy, 
kam pacienti nemají p�ístup.

První velká akce �eského p�edsednictví 
v Evropské unii bude v našem kraji

FOTO: REDAKCE

Investovat v našem 
kraji se vyplatí

Jaké byly uplynulé 4 roky v oblasti školství 
V t�chto dnech se blíží ke svému konci volební období. Je zvykem hodnotit, 
bilancovat. Na jeho po�átku jsem m�l ur�itou p�edstavu, kladl si cíle, jejichž 
napl�ování m�lo bu	 krátkodobý nebo dlouhodobý charakter. N�které problé-
my vznikly a bylo je nutné �ešit neodkladn�. 

Ing. Ji�í Kalista, radní PK pro oblast regionálního 
rozvoje, zem�d�lství a podpory fond� EU

Nový krajský územní plán byl schválen
Je to spln�ní volebního slibu a d�stojné napln�ní volebního období

 �editel nemocnice MUDr. Vlastimil Bureš, Csc. a radní Plze�ského kraje 
Mgr. Ing. Pavel Karpíšek p�ed novým evakua�ním výtahem v nemocnici ve 
Stod�                                                                                                                 FOTO REDAKCE

Radní PK Ing. Ji�í Kalista p�ebírá ocen�ní za 3. místo v projektu Mas-
terCard –  �eská centra rozvoje                                                         FOTO REDAKCE
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Jak správn� používat VIRTUOS IV. aneb nemusím na ú�ad – www.evirtuos.cz

4. ro�ník veletrhu 
ITEP je za dve�mi

Veletrh se 
bude ko-

nat v Dom� 
kultury IN-
WEST-K  v Plzni a slavnostn� bude 
zahájen ve �tvrtek 23. �íjna 2008. 
Za t�i roky své existence si Veletrh 
cestovního ruchu ITEP již vydobyl 
dobrou pozici v rámci �eské repub-
liky a pat�í tak k prestižním akcím 
svého druhu. Letos se Plze�ský kraj 
zam��uje nejen na propagaci a za-
traktivn�ní cestovního ruchu kraje, 
ale zejména na spolupráci se zahra-
ni�ními partnery. 

„Každý, kdo se zú�astní veletrhu 
ITEP, nás nesmírn� pot�ší. Cílem 
veletrhu je zviditeln�ní všech dob-
rých aktivit z oblasti cestovního 
ruchu, konaných v našem kraji, a 
zárove� vytvo�it prostor, kde by se 
lidé dozv�d�li, kam a za �ím vyra-
zit. Celá akce má také vytvá�et pro-
stor k potkávání pracovník� ces-
tovního ruchu mezi sebou i s ve�ej-
ností ,“ �íká nám�stkyn� hejtmana 
PK Mgr. Olga Kal�íková. Sou�ástí 
veletrhu bude i bohatý kulturní a 
spole�enský program. Podrobnos-
ti na www.turisturaj.cz.  

                                   (BOS)

Všechny kraje v �eské republi-
ce musejí na základ� podn�-

tu, který vychází z celorepubliko-
vé Strategie prevence kriminality 
na roky 2008–2011, vypracovat 
tzv. Koncepci prevence krimi-
nality a ani Plze�ský kraj není 
výjimkou. Doporu�ení, která do-
kument obsahuje, vycházejí ze 
sociologických pr�zkum�, které 
byly provedeny na území našeho 
kraje, a ze statistických údaj�. 
Pokud je koncepce schválena 
zastupitelstvem kraje, je možno 
�erpat státní ú�elové dotace na 
projekty pro prevenci kriminali-
ty. Tyto dotace budou ur�eny na 
projekty kraje i obcí (s výjimkou 
Plzn�). 

Jak si z pohledu kriminality 
stojí Plze�ský kraj? 

Nejvíce trestných �in� je pá-
cháno p�ímo v Plzni. Nej�ast�j-

ším typem kriminality na území 
kraje je majetková trestná �in-
nost. Nejvyšší úsp�šnost je p�i 
odhalování trestných �in� u za-
nedbání povinné výživy a úv�ro-
vých podvod�. Okres Tachov má 
mezi ostatními okresy specifické 
postavení, protože má druhé nej-
vyšší hodnoty u velké �ásti trest-
ných �in�. 

Lidé v Plze�ském kraji se 
podle pr�zkumu nejvíce obáva-
jí  vandalismu, podvod� a vlou-
pání a více než polovina obyvatel 
má strach z konkrétních skupin 
obyvatel. Dobrou zprávou je, že 
v roce 2007 nebyla v kraji zjišt�na 
HIV pozitivita. 

Jaká jsou doporu�ení vycháze-
jící z Koncepce prevence kri-
minality?

V rámci možností zvyšovat • 
finan�ní podporu na sociální 

služby v�etn� preventivních 
aktivit mimo Plze�.
Pokra�ování ve spolupráci na • 
programech prevence recidivy 
pachatel� trestných �in�.
Vybudování preventivních • 
program� pro rodi�e dospíva-
jících d�tí a zvýšení d�razu na 
metodiku preventivních pro-
gram� na školách. 
Prevence kriminality a násled-• 
ná pé�e pro d�ti opoušt�jící 
ústavní výchovu. 
Motivace obcí k podpo�e pre-• 
ventivních projekt�.
Podpora poradenských služeb • 
pro ve�ejnost, posílení projek-
t� pro rodiny. 
Dostatek pomoci, odborné • 
pé�e, zlepšení informovanos-
ti klient� v oblasti drogových, 
výchovných a sexuálních pro-
blém�.

(RED)

K 31. 12. 2008 končí platnost občanských průkazů bez strojově čitelných údajů 
Krajský úřad Plzeňského kraje upozorňuje na konec platnosti občanských 

průkazů bez strojově čitelných údajů vydaných do 31. 12. 2003. 
Občanský průkaz bez strojově čitelných údajů Občanský průkaz se strojově čitelnými údaji

Občané jsou povinni požádat o vydání nového občanského průkazu 
nejpozději do 30. listopadu 2008. 

Pokud tak neučiní, mohou dostat pokutu až do výše 10 000 Kč (jedná se o přestupek). 

Tato výměna se netýká občanů, 
kteří se narodili před 1. lednem 1936 a mají v občanském průkazu 

vyznačenou dobu platnosti „bez omezení” nebo „platnost prodloužena bez omezení”.

Výměna nepodléhá správnímu poplatku

Tato spole�nost je dce�innou 
spole�ností jedné z vedou-

cích sv�tových ratingových agen-
tur Moody‘s Investors Service, 
která provádí hodnocení hospo-
da�ení a finan�ní situace r�zných 
subjekt� (obcí, kraj�, stát�) po 
celém sv�t�.

Plze�ský kraj díky svému vyrov-
nanému hospoda�ení získal národní 
rating Aa1.cz se stabilním výhle-
dem, což je nejlepší výsledek v celé 
�eské republice. Toto hodnocení je 
posuzováno podle  závislosti kraje 
na hospoda�ení státu, z toho, jak je 
nebo není kraj zadlužený, jak umí ge-
nerovat své vlastní finan�ní zdroje, 
zkrátka v jaké je kraj finan�ní kondi-
ci. K výbornému hodnocení p�isp�lo 
rozhodn� i to, že Plze�ský kraj je 
jediným ze všech kraj� v republice, 
který nemá žádný dluh. To je dáno 
tím, že politika zadlužování nikdy 
nebyla tématem pro Plze�ský kraj. 

„Jsem rád, že ud�lený rating 
potvrdil správný sm�r hospoda�e-
ní kraje a prokázal, že mezi silné 
stránky našeho kraje pat�í snaha 
udržet nulovou zadluženost ve 
st�edn�dobém horizontu a výrazné 
provozní hospoda�ení vedoucí k vy-
nikající kapacit� samofinancová-

ní“, prohlásil nám�stek hejtmana 
PK pro oblasti ekonomiky, financí 
a majetku Ing. Vladislav Vilímec.

Ratingové hodnocení v sob� 
odráží i základní úv�rové hod-
nocení, které má PK na úrovni 
6 na stupnici od 1 do 21, kde 1 
p�edstavuje nejnižší a 21 nejvyšší 
riziko. Toto �íslo úzce závisí i na 
ratingovém hodnocení celé �es-
ké republiky. Rating rovn�ž bere 

v úvahu i míru investování v kraji, 
kterého bylo v p�ípad� Plze�ské-
ho kraje dosaženo bez zadlužení. 
Z hodnocení vyšlo dále najevo, že 
Plze�ský kraj se svými 562 tisíci 
obyvateli má druhý nejvyšší HDP 
na obyvatele hned po hlavním 
m�st� Praze. Plze�ský kraj tak 
pat�í mezi nadpr�m�rné, ekono-
micky rozvinuté kraje v �R. 

(BOS)

Vážené �tená�ky, vážení �te-
ná�i,

v minulých dílech tohoto se-
riálu, jste se dozv�d�li, co to je 
VIRTUOS. Už víte, že díky n�mu 
nemusíte b�hat po ú�adech. Víte, 
že je ur�en p�edevším pro m�sta 
a obce, a víte, že díky n�mu m�že-
te vy�ídit spoustu v�cí na ú�adech 
v klidu, z domova, p�es internet. 
Ukázali jsme si, jak jednoduše 
jako ob�an do systému VIRTU-
OS získáte p�ístup, a že pro vaše 
m�sto nebo obec je velmi snadné 
VIRTUOS za�ít používat. Uká-
zali jsme si, jak jednoduše vyplnit 
elektronický formulá� a poslat ho 
na ú�ad. Nau�ili jsme se používat 
rezervaci �asu ú�edníka. Dnes 
si ukážeme, jak se podíváte na 
všechna podání, která jste p�es 
VIRTUOS odeslali, p�ípadn� na 
elektronické písemnosti, které 
vám byly doru�eny.

K tomu všemu slouží ve VIR-
TUOS tzv. Informa�ní schránka. 
Jak se do ní podíváte? Sta�í se 
p�ihlásit k VIRTUOS a z nabíd-

ky na úvodní stránce zvolit Infor-
ma�ní schránka. Pravd�podob-
n� všichni používáte elektronic-
kou poštu a práce s informa�ní 
schránkou je obdobná. Jen s tím 
rozdílem, že je garantované do-
ru�ení zprávy. Zde tedy najdete 
všechny zprávy, které vám byly 
doru�eny. Pokud se chcete podí-

vat na všechna podání a formulá-
�e, které jste odeslali na všechny 
ú�ady, zvolte na úvodní stránce 
Distribuce podání a dále zvolte 
Moje písemnosti.

Seznam ú�ad�, které využíva-
jí VIRTUOS, najdete na www.
evirtuos.cz. Od 1. 7. 2008 jej 
mohou využívat všechna m�sta 

a obce v Plze�ském kraji, a to 
dokonce jeden rok zcela zdar-
ma. Sta�í, když n�kdo z vašeho 
ú�adu pošle e-mail na adresu ob-
jednavka@evirtuos.cz s textem 
„Chceme VIRTUOS“.

ING. VÁCLAV KOUDELE, 

KRAJSKÝ ÚŘAD PLZEŇSKÉHO KRAJE, 

VEDOUCÍ ODBORU INFORMATIKY

Plze�ský kraj má nejlepší 
ekonomiku v �eské republice

Tvrdí to ratingové hodnocení Plze�ského kraje, které ve �tvrtek 18. zá�í 2008 
p�evzal za Plze�ský kraj nám�stek hejtmana PK Ing. Vladislav Vilímec z rukou 
Ing. Petra Vinše, generálního �editele spole�nosti Moody‘s Central Europe, a. s.

Nám�stek hejtmana PK Ing. Vladislav Vilímec p�ebírá ratingové hodno-
cení Plze�ského kraje z rukou Ing. Petra Vinše, generálního �editele 
spole�nosti Moody‘s Central Europe, a. s.                                           FOTO REDAKCE

Dne 6. zá�í 2008 byl slavnostn� otev�en zápasem 
v pozemním hokeji nový sportovní areál p�i 4. 

ZŠ Plze� v Kralovické ulici. Zahajovacímu utkání 
družstev HC 1970 Bolevec Plze� a Slavie Praha 
p�ihlíželi i nám�stek hejtmana Plze�ského kraje 
Ing. Vladislav Vilímec a Mgr. Petra Kacovská, radní 
pro oblast školství a sportu m�sta Plzn�. Výstavba 
h�išt� byla financována z grantu Odboru školství 
mládeže a t�lovýchovy Magistrátu m�sta Plzn�, dá-
le z dotace Plze�ského kraje, z prost�edk� státního 
rozpo�tu a z rozpo�tu školy. Celková investice �inila 
15 milion� korun.                                                         (RED)

Kriminality bude možná mén�

Na 4. ZŠ mají nové h�išt�

Dokon�ení ze strany 1
Nezávislý zastupitel Stanislav 

Rampas na jednání upozornil 
na d�ležitou skute�nost: „Roz-
díl mezi Šumavou a sv�tovými 
parky je v tom, že sv�tové par-
ky byly v dob� jejich vyhlášení 
skute�nou divo�inou. V p�ípad� 
Šumavy se ale jednalo o kulturní 
krajinu, kterou um�le na divo-
�inu p�etvo�it nelze. Ona v sob� 
už p�vodní genetické informace 
nemá, tudíž není schopna znovu 
zavést p�vodní pralesní d�eviny. 
Chci v�d�t, co budeme jako �eská 
republika d�lat s platbami, kte-

ré budeme muset uhradit vlast-
ník�m les� sousedních zemí, až 
se škody zp�sobené rozmnože-
ním k�rovce vy�íslí. Tyto �ástky 
nebudou malé a budou je muset 
zaplatit da�oví poplatníci – tedy 
ob�ané. Proto tento návrh zákona 
podpo�ím.“

V záv�ru projednávání návrhu 
zákona o Národním parku Šumava 
Zastupitelstvem Plze�ského kraje 
byl tento bod jednání bez problém� 
schválen. Pokud bude zákon schvá-
len i Parlamentem �R, možná, že 
se do Národního parku Šumava 
op�t vrátí zelené stromy.            (BOS)

Co návrh zákona obsahuje?
Především mění zákon z roku 1992 o ochraně krajiny a přírody. Zásadní změny se týkají 
zřízení Výboru národního parku, jehož působení návrh zákona vymezuje mimo jiné takto:

Výbor kontroluje činnost Správy národního parku Šumava a má 21 členů (6 členů volí • 
Poslanecká sněmovna Parlamentu ČR, 5 členů jmenuje vláda, 5 členů volí zastupitelstvo  
Plzeňského kraje a zbylých 5 členů volí zastupitelstvo Jihočeského kraje. 
Návrhy kandidátů na volené členy Výboru předkládají obce, na jejichž území se národní • 
park rozkládá.
Výbor jmenuje a odvolává ředitele Správy Národního parku Šumava a CHKO Šumava. • 
Výbor národního parku schvaluje rozpočet Správy NP a CHKO Šumava• 
Výbor kontroluje účelné využívání finančních prostředků a schvaluje stanovení zonace, • 
plán péče a lesní hospodářský plán národního parku.

Celé znění návrhu zákona je k dispozici na úvodní stránce portálu Plzeňského kraje 
www.plzensky-kraj.cz/article.asp?itm=34594  pod názvem „Návrh zákona týkající se 
Národního parku Šumava“ 

Z uvedených �ísel v tabulce je jas-
né, že Plze�ský kraj významn� 

finan�n� podporoval dopravní ob-
služnost po celé volební období. Kaž-
doro�ní nár�st po�tu ujetých kilome-
tr� u autobus� i vlak� je také z�ejmý. 
Náklady na dopravní obslužnost se 
za 4 roky zvýšily tém�� o 100 mil. K�,  
podíl obcí na dopravní obslužnost 
ale poklesl na polovinu. Systém In-
tegrované dopravy Plze�ska by m�l 
být v nejbližší dob� rozší�en až do 
vzdálenosti cca 25 km od Plzn�.  

Každý rok jsou navyšovány p�í-
sp�vky jednotlivým správám a údrž-
bám silnic a jejich celková výše za 4 

roky �iní 1,935 mld. K�. Oproti roku 
2001, kdy stát p�evedl silnice II. a III. 
t�ídy na kraje, je to ro�n� o tém�� 100 
mil. K� více.

Investice do rekonstrukcí a oprav 
silnic a most� zaznamenaly nej-
vyšší navýšení v letošním roce. Za 
4 roky kraj investoval do oprav sil-
nic a most� 2 mld. K�. V p�íštích 
4 letech stávající vedení kraje na-
plánovalo dvojnásobnou �ástku – 4 
mld. K�. V dob� p�edání silnic ze 
státu na kraje �inily investice do sil-
nic 170 mil. K�, v roce 2005 to byl 
dvojnásobek a v letošním roce je to 
již 750 mil. K�. 

Stav údržby silnic se rok od roku 
zlepšuje i díky nov� po�izované tech-
nice. Bylo vybudováno nové st�edis-
ko v Ún�šov�, zcela zrekonstruová-
na jsou st�ediska v Tachov� i Hor-
šovském Týn� a nová je i provozní 
budova v Sušici. Celkem investice 
do zlepšení cestmistrovství dosáhly 
b�hem 4 let �ástky 100 mil. K�.

Co pot�ebují naše silnice do další-
ho období? Na to odpovídá Ing. Mi-
roslav Jaroš, radní PK pro oblast 
dopravy:

„Komunikace v našem kraji by  
pot�ebovaly každoro�ní investice ve 
výši minimáln� 1 mld. K� a jako p�í-
sp�vek na celoro�ní údržbu a správu 
minimáln� 0,5 mld. K�. Takto by-
chom mohli kvalitu silni�ní sít� zlep-
šovat mnohem rychleji. V rozpo�tu 
Plze�ského kraje na rok 2009 už je 
na tyto �ástky  stávajícím vedením 
kraje vytvo�en prostor.“

(BOS)

Pom�že nový zákon 
zachránit Šumavu?

Silnice i doprava jsou na tom �ím dál lépe
Ujeté kilometry Náklady na dopravu

Rok BUS-mil. km VLAK-mil. km BUS-mil. Kč VLAK-mil. Kč

2005 12,35 5,11 221,81 290,00

2006 13,17 5,17 243,99 312,00

2007 13,31 5,23 254,81 321,50

2008 13,34 5,28 276,07 330,00

PETICE ZACHRAŇME ŠUMAVU!
Není vám lhostejný osud lesů v Národním parku Šumava? Připojte svůj podpis k petici na záchranu Šumavy! 
Lesy jsou devastovány a zcela ponechány napospas kůrovci a nikdo nemá právo o ně připravit další generace.
Nechceme na Šumavě lesy kácet, chceme, aby se o ně řádně pečovalo!
Jedním z míst, kde je možné tuto petice podepsat, je Krajský úřad Plzeňského kraje ve Škroupově ulici v Plzni.
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www.ceskydomov.cz

Vyberte si z naší bohaté nabídky:

Léčebné lázně Konstantinovy Lázně a. s.
349 52 Konstantinovy Lázně

tel: + 420 374 625 436, + 420 374 625 451,  
fax: + 420 374 625 550

e-mail: obchod@konstantinovy.cz
http://www.konstantinovy.cz
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www.smartpujcka.cz

777 760 960

na dobu 7 až 12 měsíců

hotovost až do domu

nejvýhodnější podmínky v regionu

měsíční splátky

Hledáme nové 

obchodní zástupce.

k03_93x83_cmyk.indd   1 19.3.2008   9:25:16
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Salon Kondice
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/1tel.: 720 333 990, 777 180 354
Bendova 32, Plzeň

www.salonkondice.wz.cz

• masáže • reiki • 
• poradenství zdraví Aloe Vera •

SC-81247/1
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PMDP, a.s. 
HLEDAJÍ NOVÉ SPOLUPRACOVNÍKY 

TĚCHTO PROFESÍ 
pro pracoviště údržeb tramvají, trolejbusů a autobusů

 
• autoelektrikář • automechanik • karosář 

• lakýrník • elektromechanik
• elektromechanik trakčních vozidel
• elektromontér trakčního zařízení

• zámečník kolejových vozidel 
• zámečník kolejových konstrukcí

Nástup možný dle dohody 
Požadujeme – vyučení v oboru 

Výhodou – praxe, oprávnění pro vysokozdvižné vozíky, 
řidičské oprávnění sk. B a C příp. i D, 
pro elektro profese platné zkoušky 
z vyhlášky 50/1978 Sb. a 100/1995 Sb.,
u profese zámečník a karosář svářečský průkaz

Nabízíme – sociální jistoty, jízdní výhody pro zaměstnance i 
rodinné příslušníky, příspěvek na stravování, 5 týdnů dovolené, 
pracovní oděv, po 2 letech příspěvek k penzijnímu připojištění

Veškeré profese zaškolíme, zájemce bez praxe zaučíme.

V případě  zájmu se obraťte osobně na personální oddělení 
společnosti, kde Vám budou podány bližší informace k možnos-
ti termínu nástupu – některé profese s nástupem ihned, některé 
zatím do záznamu.

PMDP, a.s. kontaktní osoba
Denisovo nábřeží č.p. 920/12 Jana Macková
303 23 Plzeň tel. 378 037 572
Personální oddělení e-mail: mackova@pmdp.cz
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Půjčka, 
do které
vidíte
Půjčka 50 000 Kč na 11 měsíců 
s navýšením 11 %* 

25 let tradice
nás řadí na

1. místo
v Evropě

v poskytování 
úvěrů po telefonu www.cofidis.cz

Svoboda pro vaše plány

Půjč
s na

Příklad splacení půjčky

10 splátek x 5 000 Kč 

navýšení 5 649 Kč
*(tj. navýšení 11,29 % a RPSN 24,0 %) 

Tímto způsobem lze splácet i jiné částky (od 10 000 Kč
do 150 000 Kč, RPSN od 15,9 %) – na přesné podmínky
se zeptejte našich operátorů nebo se informujte online
na www.cofidis.czNavíc možnost pojištění proti neschopnosti splácet

■  Přesně víte, kolik zaplatíte 
 –  jasná a přehledná nabídka

■  Žádné poplatky či sankce 
 –  za vyřízení ani vedení půjčky neplatíte nic,

změna splátek je bez sankcí

■  Nezavazujete se na delší dobu 
 –  půjčku lze splatit za méně než rok

nebo i rychleji s minimálním navýšením

■  A máte volná zadní vrátka 
 –  splátku u nás můžete kdykoliv snížit

bez nutnosti měnit smlouvu

(např. u půjčky 50 000 Kč až na 1 500 Kč/měs.) 

5 000 5 000 5 000 5 000 5 000

5 000 5 000 5 000 5 000 5 000

5 649

+

Kód: PK840 

Kontaktujte nás zdarma 24 h denně
pro více informací

COF Tas PlzenKraj 141x217.indd   1 15.9.2008   16:42:05
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Nechte na sv�j mozek p�sobit sv�tlo 
a zvuk. Nechte mozek prost� praco-

vat. Práv� on rozhoduje o stavu naší kon-
dice, a to jak psychické tak fyzické. Nech-
te  jej prost� se projevit. Má tu krásn� 
p�irozenou vlastnost na p�ijímané pulsy 
se ladit a Vy mu krásn� p�irozenou cestou 
(sv�tlem a zvukem) ty správné pulsy za 
pomocí AVS p�ístroje (psychowalkma-
na) poskytnete. Centrální nervová sou-
stava bude fungovat lépe a Vy budete:

odpo�atí, bez stresu, bez depresí,• 
lépe a d�kladn�ji se regenerovat,• 
dob�e se koncentrovat a lépe si pa-• 
matovat,
bez potíží usínat a kvalitn� spát,• 
maximáln� využívat sv�j potenciál • 
p�i jakýchkoliv aktivitách,
pomáhat svým d�tem p�i LMD,• 
nápomocní svým senior�m p�i Alz-• 
heimerov�, �i Parkinsonov� chorob�.

Již mnoho tisíc let lidé (a savci v�bec) 
v�dí, jakou sílu dokáže dodat sv�tlo 
a zvuk. Šimpanzi a jiní savci ujdou ki-
lometry daleko, aby sledovali pulsující 
odlesky slunce na vodní hladin�. P�í-

rodní kultury využívají mihotání ohn�, 
zvuky bubn� apod.
Jak se cítíte Vy v blízkosti ohn�, kdy 
sv�tlo a praskání jeho plamen� tak p�í-
jemn� uklid�ují? Tento stav však nelze 
navodit p�íliš �asto. Je ale dobré mít 
prost�edek, který toto velmi úsp�šn� na-
hrazuje. Audiovizuální stimulace (AVS) 
práv� sv�tlem a zvukem dokáže naladit 
mozek tak, aby ob� jeho hemisféry pra-
covaly harmonicky a tedy správn�.
První kroky této metody pat�ily NASA 
a Pentagonu a na jejím vývoji pracovali 
odborníci mnoho let a „padaly“ i Nobelo-
vy ceny. Vše je ov��ené a výsledky zaru�ené 
na 98% (výzkum Agma 1999). Žádná jiná 
metoda nedosahuje takových hlubokých, 
rychlých a navíc p�íjemných ú�ink�. 
Poskytujeme dostatek informací, od-
borného poradenství a pé�e o zákaz-

níky. Spole�nost Galaxy p�sobí jako 
garant AVS na �eském trhu již dvanáct 
let. P�ístroj je zdarma k vyzkoušení na 
prodejn�, máme pro Vás bezplatný ka-
talog a podrobné internetové stránky. 
Zdraví máme každý jen jedno, AVS p�í-
stroj m�že mít každý z Vás!

Zkušenosti uživatel� AVS:
„Jsme oba s manželkou velmi spokojeni. 
M� pomohl p�ístroj s bolestmi zub� a zad 
a stále jej používám k pravidelné relaxaci. 
Manželce pomohl se stresem z práce, ner-
vozitou a spánkem.“ J. G., Opava
„Prožila jsem životní situace, které vedly 
k depresím. Sezení s AVS mi odbourala 
stres, deprese a strach. Op�t jsem plná 
života.“ L. S., Nový Ji�ín
„Používám p�ístroj pro sebe i pro své 
klienty (fyzioterapie) na odpo�inek, 
regeneraci, k psychickému i fyzickému 
uvoln�ní.“  I. M., Olomouc
„Díky Proteu nevím, co je stres. B�žn� 
mi pomáhá relaxovat, meditovat a také 
s koncentrací. Doporu�uji jej i svým stu-
dent�m.“ Prof. V. V., Ostrava

„Psychowalkman odstranil mé požíže 
se spánkem, v�bec už nemusím užívat 
prášky, usínám bez problém�. Jsem od-
po�atá a mám energii být zase aktivní.“

                               G. G., Ostrava

MUDr. Jan Cimický, CSc. užívá AV stimu-
laci pro sebe i své pacienty a �íká: „Jsem 
p�esv�d�ený, že AVS p�ístroje posunou do 
budoucnosti hranice aktivní psychické kon-
dice. Používám je od roku 1997 a doporu�il 
bych je v dnešní hektické dob� každému.“

Slevový kupon na AVS p�ístroje 700 K�
Platnost do: 7. 11. 2008

�

Co dokáže PSYCHOWALKMAN… A Vy s ním…
Odstra�uje stres, deprese, závislosti, bolesti, potíže se spánkem, trému a další r�zné neduhy, dodává 

sebev�domí, energii a rovnováhu po všech stránkách. Jen se uvoln�te a nechte jej pracovat za Vás. 

Přijďte a využijte příležitosti poznat tuto jedinečnou terapeutickou moderní 
metodu rozšířenou ve vyspělých zemích světa. Jste srdečně zváni:

Galaxy, V Šipce 12, 301 37 Plzeň • Tel: 377 270 020 a 731 028 714 • plzen@galaxy.cz 
PROVOZNÍ DOBA po-pá 8.30-12.00; 12.30-17.00 • WWW.GALAXY.CZ

SC-80292/1

AVS p�ístroj PROCYON

Image 105x74_Blue.indd   1 22.6.2008   20:30:55

SC-81219/1 

SC-80291/1

SC-81037/1



6 |�íjen AktualityPLZE�SKÝ KRAJ

Užite�né internetové odkazy – zakazky.plzensky-kraj.cz 

Jak se žije na Šumav�, nebo 
jak by se m�lo žít?
F. Krej�í: O tom, kam má zdejší ži-
vot sm��ovat, bychom m�li s chlad-
nou hlavou diskutovat všichni – a� 
už jde o Správu Národního par-
ku, samosprávu, zdejší podnika-
tele �i nevládní organizace. Mým 
snem je, aby se ze všech t�chto 
subjekt� stali partne�i a nikoliv 
protivníci. Myslím, že bychom 
m�li stav�t vzájemnou d�v�ru na 
t�ech základních bodech. Prvním 
je ochrana p�írody organizovaná 
profesionáln� na úrovni EU. Dru-
hým bodem je to, že nelze ignoro-
vat pot�eby místních lidí z pozice 
nás, ochraná�� národního parku, 
a kašlat p�itom na regionální roz-
voj. T�etím bodem je kvalitní pé�e 
o návšt�vníky Šumavy. 

Jste starostou Modravy, obce 
p�ímo v centru Národního 
parku Šumava. Vidíte ono sou-
žití podobn�?
A. Schubert: Samoz�ejm�, spole�ný 
cíl se Správou NP máme jeden – ná-
rodní park. Všude ve sv�t� je národní 
park marketingová zna�ka, na které je 
postavený rozvoj celé oblasti. K tomu 
pot�ebujeme stabilní investorské pro-
st�edí. Cht�li bychom stabilní regionál-
ní rozvoj založit na turistickém ruchu, 
který bude zase naopak postavený na 
poznávání p�írody i její ochrany. Uza-
v�eme-li návšt�vníkovi široké oblasti 
a poru�íme-li mu, že tam nesmí, nebu-
de to pro turistiku to nejlepší. 

Mluvili jste o koncepci. Co do 
té koncepce pat�í? 
F. Krej�í: P�ipravujeme nový návrh 

Plánu pé�e o Národní park Šumava, 
protože ten z roku 2000 je už zasta-
ralý a p�ekonaný. Musíme p�ijmout 
koncepci Natura 2000, i když se na 
to nechci vymlouvat. Navíc díky tu-
ristice do zahrani�í ubývá na Šuma-
v� �ech�. Proto musí i infrastruk-
tura národního parku odpovídat té 
evropské. U nás to znamená dojít 
k rozumnému kompromisu, který 
respektuje pravidla ochrany p�írody, 
ale snaží se vyjít s místními a neklade 
nesmyslná omezení návšt�vník�m.
Myslíte, že se vám to povede? Že 

bude možné t�eba ud�lat turistic-
ké stezky tam, kde dnes nejsou? 
A. Schubert: Když nám nám�stek 
ministra životního prost�edí Fran-
tišek Pojer oznámil, že nap�íklad 
historický hrani�ní p�echod Modrý 
Sloup se z d�vodu možného nega-
tivního dopadu na populaci tet�eva 
hlušce otevírat nebude, �ekl jsem, 
že jestli n�kdo dal dohromady obce 
proti ochraná��m tak, jako nikdy 
p�ed tím, bylo to práv� MŽP se svým 
stanoviskem k tomuto problému. 

Pane starosto, zastupujete 
ob�any Modravy. Jak situaci 
vidíte ze svého hlediska?
A. Schubert: Já, jako p�edstavitel 
místní samosprávy i jako �lov�k 
dlouhodob� žijící v centru Ná-
rodního parku Šumava, musím 
�íci, že zdejší obyvatelé si rezer-
vaci opravdu nevzali za svoji. 
Považuji to za nejv�tší celospo-
le�enskou škodou. Byla a je to 
nejv�tší a nejhrubší chyba, která 
se dá t�žko napravit. 

MGR. ANTONÍN KAROCH

redakčně zkráceno 

Pro další rozvoj st�edního 
školství v Horšovském Týn� 

bylo d�ležité, že ob� školy m�-
ly dobré materiální i personální 
zabezpe�ení a mezi ve�ejností 
velmi  dobrý zvuk. D�ležité bylo 
i to, že spojením nedošlo k ome-
zení vzd�lávací nabídky, naopak 
ta se ješt� rozší�ila nap�. zavede-
ním maturitního oboru Technic-
ké lyceum. V sou�asné dob� se 
ve škole p�ipravuje 775 žák� v 6 
maturitních a ve 4 u�ebních obo-
rech. Velmi pozitivní je, že se po-
da�ilo získat odpovídající  po�et 
zájemc� o vzd�lání ve všech na-
bízených oborech i pro školní rok 
2008/2009 a do školy nastoupilo 
letos v zá�í 269 žák�. Škola pat�í 
mezi nejaktivn�jší v celém Plze�-
ském kraji, samoz�ejmostí se sta-
la zahrani�ní spolupráce, zapo-
jení v r�zných projektech,  ú�ast 
žák� na  p�ehlídkách a sout�žích, 
spolupráce s ostatními partnery 
p�i další profesní p�íprav� dosp�-
lých pracovník� a podobn�. Vý-
znamná je i spolupráce se Škol-
ním statkem v Horšov�.  

Koncem roku 2003 p�edložilo 
vedení  školy spolu s Agrární ko-
morou v Domažlicích a Školním 
statkem v Horšov� spole�ný ná-
vrh na vybudování Centra odbor-
ného vzd�lávání v Horšovském 
Týn� resp. v Horšov�, jehož cí-

lem má být vytvo�ení moderního 
vzd�lávacího centra, které bude 
sloužit nejenom žák�m školy, 
ale i dosp�lým zájemc�m o dal-
ší vzd�lávání v oblasti rozvoje 
venkova, zem�d�lství, lesnictví 
a služeb. Tento zám�r byl poprvé 
zmín�n v Dlouhodobém zám�ru 
vzd�lávání a rozvoje výchovn� 
vzd�lávací soustavy Plze�ského 
kraje v roce 2004. Za finan�ního 
p�isp�ní z�izovatele školy, kte-
rým je Plze�ský kraj, a za zna�-
ného úsilí žák� i pedagog� školy 
se poda�ilo realizovat první etapu 
výstavby centra. I proto mohla 
být 24. �ervna letošního roku 
slavnostn� uvedena do užívání 
opravá�ská dílna. Modernizuje  
se sociální zázemí pro žáky a p�i-
pravuje se výstavba druhé �ásti 
vzd�lávacího centra s odpovída-
jícím ubytovacím a stravovacím 
zázemím, které budou provozo-
vat samotní žáci školy v rámci 
svého odborného výcviku a pra-
xe. 

Než bude celý zám�r uveden 
do reálného užívání bude to ješt� 
n�jaký �as trvat, ale p�ístup a za-
pálenost lidí ve vedení školy dává 
dostate�né záruky k tomu, že se 
to poda�í. 

MVDR. VÁCLAV ČERVENÝ, 

1. NÁMĚSTEK HEJTMANA PLZEŇSKÉHO KRAJE

PRO OBLASTI ŠKOLSTVÍ, MLÁDEŽE A TĚLOVÝCHOVY 

Ve �tvrtek 11. zá�í byl za ú�asti 
nám�stka hejtmana Plze�ské-

ho kraje Ing. Vladislava Vilímce 
a radního PK pro oblast dopravy 
Ing. Miroslava Jaroše slavnostn� 
uveden do provozu most p�es že-
lezni�ní tra� u Hostoun�. P�vodní 
kamenný most z doby, kdy se sta-
v�la železni�ní tra�, byl ve špatném 
technickém stavu a nevyhovoval 
pot�ebnému dopravnímu zatížení 
silnice, navíc podjezdná výška ne-
odpovídala platným normám. Nový 
most p�evádí silnici p�es tra�  �D 
Domažlice–Bor u Tachova a tech-
nickým provedením a zatížitelností 
odpovídá požadavk�m na mostní 
konstrukci na silnici II. t�ídy. Most 
je dlouhý  40 m  a široký 8,5 m a p�e-
mos�uje vzdálenost 26,5 m, celková 
délka upravovaného úseku ale �inila 
210 m. Stavba mostu byla zahájena 
19. kv�tna 2008 a dokon�ena v�et-
n� opravy p�evád�né komunikace 
31. srpna 2008. Cena nového mostu 
�iní 21,5 mil. korun, investorem ak-
ce je Plze�ský kraj, prost�ednictvím 
Správy údržby silnic Domažlice. 
Pr�b�h výstavby mostu je možno 
zhlédnout na www.hostoun.cz.

Zajímavostí stavby bylo bourání 
starého mostu bez výluky provozu 
na železni�ní trati, kdy firma zahá-
jila bourání v cca 21:30 h v sobotu 
a dokon�ila ho nad ned�lním ránem 
v 4.45 h v�etn� odklizení materiá-
lu tak, že mohl projet první ranní 
vlak. P�ístup firmy Silnice Horšov-

ský Týn, a. s., a organizace bourání 
mostu byly prvot�ídní a zasluhují 
velké uznání.

„Nad�asovost konstrukce mostu 
spo�ívá v jeho výšce nad železni�-
ní tratí, kdy je v budoucnu možno 
železni�ní tra� elektrifikovat bez ja-
kýchkoliv úprav,“ dodává radní PK 
pro dopravu Ing. Miroslav Jaroš.

V pond�lí 29. zá�í, byl také uve-
den do provozu opravený pr�tah 
obcí Chot�šov. 

Cílem rekonstrukce Mantovské 
ulice bylo vy�ešit špatný technický 
stav komunikace.

Kv�li p�edchozímu provedení 
rekonstrukcí inženýrských sítí a ne-
vyhovujícímu stavu vozovky a chod-
ník� bylo rozhodnuto o rekonstrukci 
silnice �. III/18045 v pr�jezdním 
úseku obce Chot�šov mezi mostem 
p�es �eku Radbuzu a nám�stím 1. 
máje. Rekonstruovaná �ást m��í 
380 m. U silnice je nový oboustranný 
chodník z betonové zámkové dlažby. 
Sou�ástí rekonstrukce bylo i osazení 
nových uli�ních vpustí. Komplexn� 
jsou touto rekonstrukcí nov� �eše-
ny sjezdy k okolním nemovitostem 
a napojení místních komunikací, 
sou�ástí  rekonstrukce je i nové svislé 
a vodorovné dopravní zna�ení.  

Jak �ekl radní PK Ing. Miroslav 
Jaroš: „Stavba p�isp�la významn� 
ke zlepšení vzhledu obce a zvýšila 
bezpe�nost všech ú�astník� silni�-
ního provozu.“

(BOS)

Vážené �tená�ky, vážení �tená�i,
vítejte u dalšího dílu užite�-

ných internetových odkaz�. P�ed 
rokem jsme vás na tomto míst� 
informovali o adrese zakazky.pl-
zensky-kraj.cz. Díky ní, má kaž-
dý ob�an možnost prohlížet, jaké 
ve�ejné zakázky realizuje Plze�-
ský kraj a další organizace, kde 
je kraj bu	 z�izovatelem, nebo 
vlastníkem. A pro� vás sem p�i-
vádím podruhé? Nyní po roce se 
m�žete podívat na transparent-
nost ve�ejných výdaj� Plze�ské-
ho kraje. Jak si zobrazit výsledky 
vypsaných ve�ejných zakázek? 
Sta�í na úvodní stránce smazat 
„Datum podání nabídek od“ 

a bu	 si nechat zobrazit všech-
ny uskute�n�né ve�ejné zakázky 
(stisknutím tla�ítka „Vyhledat“), 
nebo m�žete zp�esnit váš dotaz. 
Krom� již zmín�ného rozliše-
ní podle data, máte možnost si 
zp�esnit výb�r ve�ejné zakázky 
konkrétního subjektu (Zadava-
tele). �ili, když vyberete nap�. 
Gymnázium Plze�, Mikulášské 
nám�stí, zobrazí se vám infor-
mace o ve�ejné zakázce na rekon-
strukci sociálních za�ízení. Když 
kliknete pro detail (vpravo na 
konci �ádku, kde jsou informa-
ce o zakázce), zjistíte, jaká byla 
kriteria, nebo kdo a za kolik tuto 
ve�ejnou zakázku vyhrál. 

Další možností, jak si m�žete 
informace filtrovat, je zobrazení 
zakázek, které získal konkrétní 
dodavatel. 

V záv�ru bych cht�l jen p�ipo-
menout, že v této databázi jsou i ty 
zakázky, které nenajdete v Informa�-
ním systému o ve�ejných zakázkách 
(www.isvz.cz). Rada Plze�ského 
kraje uložila povinnost zve�ej�ovat 
všechny zakázky už od 500.000,- K�. 
Osobn� si myslím, že transparent-
nost ve�ejných výdaj� je velmi ú�in-
ným protikorup�ním opat�ením.

Jako vždy platí, že vítám každý 
váš názor na tuto rubriku, p�ípad-
n� váš vlastní tip na internetový 
odkaz. To vše zasílejte na adresu 
vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz.

ING. VÁCLAV KOUDELE, 

KRAJSKÝ ÚŘAD PLZEŇSKÉHO KRAJE, 

VEDOUCÍ ODBORU INFORMATIKY

Ve vojenském prostoru v t�sné 
blízkosti obce Strašice má být 

totiž umíst�n radar systému pro-
tivzdušné obrany USA. P�i jeho 
provozu se samoz�ejm� po�ítá s ob-
sluhou americkými vojáky. Proto 
se rozhodli straši�tí p�edstavitelé 
zjistit, jak s americkou posádkou 
na svém území žijí v sousedním Ba-
vorsku. Za pomoci Spole�nosti Lva 

z Rožmitálu zorganizovali oficiální 
návšt�vu bavorského m�sta Ho-
henfels, na jehož území se nachází 
výcvikový prostor NATO a je zde 
umíst�na posádka americké armá-
dy. Starosta Hohenfeldsu P. Graf 
potvrdil, že soužití voják� s ob�any 
je naprosto bezproblémové a pro 
obec Hohenfels dokonce i výhodné. 

„Jsem rád, že spole�n� se svými 

bavorskými kolegy mohu takovéto 
setkání zprost�edkovat. Všechny 
obce Plze�ského kraje mohou vy-
užívat prost�edk� na  p�eshrani�ní 
spolupráci pro rozvoj svého území. 
Musí si pouze najít vhodného ba-
vorského partnera a vhodné téma 
budoucí spolupráce. Zkušenosti 
Bavor� mohou být pro strašickou 
radnici cenné a snadno p�enositel-
né,“ �ekl k návšt�v� Ing. Ji�í Kalis-
ta, radní PK pro oblast regionální-
ho rozvoje, zem�d�lství a podpory 
fond� EU.                                          (RED)

Jak se žije s národním parkem za humny
V roce 1991 byl na Šumav� založen národní park, jehož cílem je 
chránit unikátní p�írodu této oblasti, ale i ohrožené druhy rostlin 
a zví�at. Národní park ovšem provázejí i nejr�zn�jší problémy 
týkající se t�žby d�eva �i k�rovce. Na to, jak se žije s Národním par-
kem Šumava za humny, jsme se zeptali �editele Správy Národního 
parku a chrán�né krajinné oblasti Šumava, Ing. Františka 
Krej�ího, a starosty vísky Modrava Antonína Schuberta. 

�editel Správy Národního parku 
a chrán�né krajinné oblasti Šuma-
va Ing. František Krej�í a starosta 
Modravy Antonín Schubert. 

FOTO: MGR. ANTONÍN KAROCH

Horšovský Týn – 
p�t let po slou�ení škol
K 1. zá�í 2003 prob�hla v Horšovském Týn�  významná orga-
niza�ní zm�na. Slou�ila se  St�ední zem�d�lská škola 
s Integrovanou st�ední školou a vznikl tak  po�etn� a p�ede-
vším ekonomicky siln�jší školský subjekt St�ední odborná 
škola a St�ední odborné u�ilišt� Horšovský Týn. 

U Hostoun� nový most, 
v Chot�šov� nová silnice

Nám�stek hejtmana PK Ing. Vladislav Vilímec a radní pro dopravu 
Ing. Miroslav Jaroš u nového mostu v Hostouni                                FOTO REDAKCE

Amerických voják� se bát nemusíme

Radní Strašic Mgr. J. Kantor, mís-
tostarosta Ing. F. Nerad, starosta Ho-
henfelsu P. Graf, starosta Strašic J. 
Hahner a mluv�í americké základny 
v Hohenfelsu N. Wittl p�i spole�ném 
setkání v Bavorsku                 FOTO REDAKCE

P�edstavitelé Strašic zjiš
ovali, jak se žije bavorským obyvatel�m 
spole�n� s americkými vojáky v souvislosti s plánovaným umíst�-
ním americké vojenské jednotky a radaru v Brdech.

Možná to n�komu p�ijde malicherné, ale  do-
mnívám se, že nejv�tším proh�eškem stá-

vající koalice ODS a KDU –�SL je neúcta k vo-
lebním výsledk�m, a proto i k demokracii v�bec. 
P�estože koalice získala v posledních krajských 
volbách 25 mandát� a opozice 20, zastoupení 
v komisích a výborech ZPK neodpovídá voleb-
ním výsledk�m. Opozice (�SSD, KS�M, SNK-
ED) má v t�chto orgánech necelou t�etinu �len�, 
p�edsedy komisí a výbor� jsou, vyjma p�edsedy 
kontrolního výboru, vždy zástupci koalice. Zvo-
leným systémem „vít�z bere vše“ dala koalice  
arogantn� najevo pohrdání opozicí. Tento bezo-
hledný proces byl ukon�en p�i volb� �len� Regi-
onální rady soudržnosti regionu NUTS-II, p�i níž 
odešli zástupci sociální demokracie z jednacího 
sálu vzhledem k neochot� koalice zvolit do tohoto 
orgánu jakéhokoliv zástupce opozice. Regionální 
rada soudržnosti posuzuje a doporu�uje projekty, 
které budou doporu�eny pro financování z fond� 
EU. Pro� nebyl podpo�en zástupce opozice je 
jasné p�i pohledu na  nedávno zve�ejn�né pod-
po�ené projekty z programu ROP. O zastoupení 
opozice ve správních a dozor�ích radách obchod-

ních spole�ností  kraje není t�eba již mluvit v�bec. 
O tom, že nebyl tudíž využit odborný potenciál 
opozi�ních zastupitel� k rozvoji kraje také ne. 

Pro hodnocení všech �inností krajské rady není 
dostatek prostoru, budu se tedy zabývat pouze zá-
kladním nástrojem �innosti krajské vlády, kterým 
je krajský rozpo�et. Radní se rádi chlubí tím, že 
Plze�ský kraj jako jediný v �R nemá dluhy. Kaž-
doro�ní p�ebytkový rozpo�et kraje je pro n� tém�� 
posvátnou indickou krávou. I v jiných krajích  �R 
jsou vlády ODS, které však již pochopily nesmy-
slnost a škodlivost tohoto zp�sobu hospoda�ení. 
Jsme sv�dky miliardových úv�r� u všech ostatních 
kraj� a je to celkem pochopitelné. Aby bylo jasno, 
nevolám po enormním a nezodpov�dném zadlu-
žování kraje. Žádný dobrý krajský hospodá� však 
nem�že mít p�ebytkový rozpo�et, pokud nejsou 
všechny jeho povinnosti dané mu zákonem napl-
n�ny a majetek a �innosti, které byly na n�j ze stra-
ny státu p�evedeny, nejsou ve vyhovujícím stavu.  
A pokud se nap�íklad stav krajských silnic II. a III. 
t�ídy rok od roku zhoršuje a prost�edky vkládané 
do jejich oprav nesta�í ani na pouhé udržení jejich 
stávajícího stavu, je t�eba bít na poplach. Podle ne-

jmenované nezávislé agentury, u které si kraj zadal 
posouzení stavu silnic, bude mít kraj do 3 až 5 let 
50% silnic ve svém vlastnictví  v havarijním stavu, 
pokud se významn� nezvýší investice do oprav. 
Jsou v naprostém po�ádku budovy škol, nemocnic, 
sociálních za�ízení? Jist� že ne ! Skute�n� tedy kraj 
nemá dluhy?  Máme sice p�ebytkový rozpo�et, 
ale vnit�ní dluh  kraje nám nar�stá ! Politici ODS 
�asto p�irovnávají hospoda�ení kraje k rodinnému 
rozpo�tu. Tvrdí, že každá rodina m�že hospoda�it 
pouze s tím, co má. Opravdu to platí ? Pokud 
otec rodiny má možnost získat lépe placenou práci 
mimo domov a pot�ebuje auto na dojížd�ní a ne-
má na n�, co asi ud�lá ? Spo�ítá si své finan�ní 
možnosti splácení a pokud to jde, prost� si na n� 
p�j�í.  Pokud rozvoj kraje brzdí nap�íklad špatná 
infrastruktura, m�l by kraj u�init totéž. Pro otce 
rodiny je výsledkem p�ijetí úv�ru vyšší plat, pro kraj 
pot�ebná stabilizace venkovského prostoru, zvýše-
ní atraktivity území pro podnikatele a v kone�ném 
d�sledku spokojený ob�an.                                                        

          JAROSLAV BAUER

PŘEDSEDA KONTROLNÍHO VÝBORU ZPK 

A PŘEDSEDA KLUBU ZASTUPITELŮ ČSSD  ZPK

„Ke stanovisku pana Jaroslava Bauera dodávám následující:
1.  �lenové Kontrolního výboru ZPK byli zastoupeni v každé hodnotí-

cí komisi u každého výb�rového �ízení, které Plze�ský kraj po�ádal 
a spolurozhodovali o každé ve�ejné zakázce. Ve zprávách o �in-
nosti Kontrolního výboru pro Zastupitelstvo Plze�ského kraje pan 
Jaroslav Bauer nikdy neuplatnil žádnou zásadní výhradu týkající 

se �innosti kraje, o to více je jeho stanovisko p�ekvapivé.
2.  Dotace krajské i evropské obdržely obce vedené starosty ze všech 

politických stran a uskupení; namátkou též Tachov, Kašperské 
Hory, kde je starosta/starostka z �SSD.

3.  Utrácet a ud�lat dluhy umí každý, zodpov�dný hospodá� ví, že je 
t�eba být p�ipraven i na horší �asy.“

Tento prostor jsme vymezili rekapitulaci �innosti Kontrolního výboru Zastupitelstva Plze�ského kraje v minulém volebním období. 
Požádali jsme o ni jeho p�edsedu Jaroslava Bauera, který nám k práci Kontrolního výboru nic nesd�lil, a místo toho zvolil formu politické 
proklamace. P�esto ji otiskujeme v nezkrácené podob�. Redakce

Úsp�chy a neúsp�chy krajských vlád – co se povedlo 
a co nepovedlo v uplynulém volebním období

O názor jsme požádali také hejtmana Plze�ského kraje MUDr. Petra Zimmermanna
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Krajský úřad 
Plzeňského 

kraje 
P. O. BOX 313, Škroupova 18, 306 13 Plzeň
elektronická adresa: posta@plzensky-kraj.cz

telefon
spojovatelka: 377 195 111

provolba: 377 195; fax: 377 195 078
úřední hodiny

pondělí 8.00–17.00, středa 8.00–17.00

ORGANIZAČNÍ SCHÉMA ÚŘADU: 

Ředitel KÚPK
Mgr. Jiří Leščinský

odbor kancelář hejtmana 
pověřena zastupováním 

Alena Loušová
e-mail: alena.lousova@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář ředitele
vedoucí odboru

Mgr. Štěpánka Szabó 
e-mail: stepanka.szabo@plzensky-kraj.cz

odbor vnitřních věcí 
a krajský živnostenský úřad 

vedoucí odboru 
Ing. Jan Nový

e-mail: jan.novy@plzensky-kraj.cz

odbor cestovního ruchu a propagace
vedoucí odboru
Ing. Tomáš Kotora

e-mail: tomas.kotora@plzensky-kraj.cz

odbor informatiky
vedoucí odboru 

Ing. Václav Koudele
e-mail: vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz

odbor ekonomický 
vedoucí odboru 

Jaroslava Vavříková 
e-mail: jaroslava.vavrikova@plzensky-kraj.cz 

odbor regionálního rozvoje  
vedoucí odboru

Ing. arch. Miloslav Michalec
e-mail: miloslav.michalec@plzensky-kraj.cz

odbor životního prostředí 
pověřen zastupováním 

Mgr. Martin Plíhal
e-mail: martin.plihal@plzensky-kraj.cz

odbor majetku 
vedoucí odboru 

Ing. Alena Hemrová
e-mail: alena.hemrova@plzensky-kraj.cz

odbor školství, mládeže a sportu
vedoucí odboru 

JUDr. Jaroslava Havlíčková
e-mail: jaroslava.havlickova@plzensky-kraj.cz

odbor kultury a památkové péče 
vedoucí odboru 

Mgr. Vlasta Frouzová
e-mail: vlasta.frouzova@plzensky-kraj.cz

odbor sociálních věcí a zdravotnictví
vedoucí odboru

Bc. Erika Kunešová 
e-mail: erika.kunesova@plzensky-kraj.cz

odbor dopravy 
a silničního hospodářství

vedoucí odboru 
Ing. Jaroslav Vejprava

e-mail: jaroslav.vejprava@plzensky-kraj.cz

odbor krizového řízení 
vedoucí odboru
Ing. Milan Řihošek

e-mail: milan.rihosek@plzensky-kraj.cz

odbor právní
vedoucí odboru

JUDr. Blanka Žižková
e-mail: blanka.zizkova@plzensky-kraj.cz

útvar interního auditu
vedoucí

Ing. Martin Zaoral
e-mail: martin.zaoral@plzensky-kraj.cz

odbor fondů a programů EU
pověřena řízením

BA Petra Ježková
e-mail: petra.jezkova@plzensky-kraj.cz

V úterý 23. zá-
�í oslavila své 

narozeniny paní 
Františka Andrlo-
vá. Letošní rok to 
však není jen tak 
oby�ejné jubile-
um, paní Andrlo-
vá se dožívá rov-
ných 100 let. Toto 
výjime�né výro�í 
oslaví v Domov� 
d�chodc� Kdyn�, 
kde prožívá pod-
zim svého života. 
V Domov� je nejstarší obyvatelkou a zárove� první, kdo se zde 
takto úctyhodného v�ku dožil. Paní Andrlová se t�ší dobrému 
zdraví. Ráda si ob�as pustí televizi nebo poslouchá oblíbené de-
chovky v rádiu. Je zárove� jedna z t�ch š�astných, která ješt� má 
p�íbuzné, kte�í na ni nezapomn�li a pravideln� ji navšt�vují.

Paní Františce Andrlové p�ejeme do dalších let pevné zdraví, 
životní pohodu a stálý úsm�v ve tvá�i. 

Za všechny obyvatele a zam�stnance Domova d�chodc� 
Kdyn� Mgr. Jakub Žákavec, �editel Domova.

K blahop�ání se p�ipojuje také Plze�ský kraj zastoupený 
jeho radním Mgr. Ing. Pavlem Karpíškem.

Domov Harmonie, centrum 
sociálních služeb Mirošov, 

který se nachází 9 km od m�s-
ta Rokycan, oslaví v listopadu 
60. výro�í vzniku. Jako za�ízení 
sociální pé�e za�al domov fun-
govat 15. listopadu 1948. Od 
té doby prošel velkým vývojem. 
P�vodn� byl pod správou minis-
terstva vnitra, pak pod Okres-
ním ústavem sociální pé�e v Ro-
kycanech, v roce 2003 se novým 
z�izovatelem stal Plze�ský kraj. 

D�ev�né domky byly postup-
n� nahrazovány zd�nými uby-
tovacími pavilony s 1–3 l�žko-
vými pokoji. Byly vybudovány 
i provozní budovy a nejr�zn�j-
šími stavebními úpravami  
prochází Harmonie dodnes. 
Za pomoci finan�ních zdroj� 
Plze�ského kraje, Minister-
stva práce a sociálních v�cí �R 
a vlastních financí jsme v lo�-
ském roce otev�eli nový pavilon 

„U cesty“ s kapacitou 29 l�žek. 
Došlo k rekonstrukci balkon� 
a fasád na pavilonu „K Myti“, 
„U fontány“ a „U lesa“. Poko-
je v pavilonech jsou postupn� 
vybavovány novým za�ízením 
a dopl�ky, aby se obyvatelé cí-
tili jako ve skute�ném domá-
cím prost�edí. Úpravou prošel 
i spole�enský sál. V sou�asné 
dob� se realizuje rozší�ení pro-
stor Alzheimer centra v domo-
v� se zvláštním režimem. Do 
budoucna máme p�ipravený 
projekt k �erpání z evropských 
fond� Revitalizace pavilonu H.

V roce 2007 byl zm�n�n ná-
zev za�ízení  na Domov Harmo-
nie, centrum sociálních služeb 
Mirošov. Za�ízení poskytuje 
služby v domovech pro 3 cílo-
vé skupiny: domov pro seniory, 
domov se zvláštním režimem, 
domov pro osoby se zdravot-
ním postižením.

Domov Harmonie má kapa-
citu 378 l�žek a je jako malé 
„m�ste�ko“, kde uživatelé ma-
jí možnost využít služeb pošty 
a poštovní spo�itelny, prodejny 
drobného zboží, kade�nictví 
a pedikúry. Funguje zde také 
odd�lení rehabilitace. Pravidel-
n� se zde konají prodejní trhy. 
V Domov� Harmonie pracuje 
p�ibližn� 200 zam�stnanc�,  
p�edevším pracovník� sociální 
pé�e, sester, sociálních pracov-
nic a �ada dalších profesí, které 
pomáhají pe�ovat a zabezpe�o-
vat kvalitní služby pro ubytova-
né seniory, ale i jejich rodinné 
p�íslušníky �i ve�ejnost. 

O napln�ní volného �asu se 
stará Aktiviza�ní centrum, kte-
ré nabízí nejr�zn�jší zájmové 
�innosti a po�ádá kulturní ak-
ce. V rámci projektu Virtuos 
byly v roce 2007 instalovány 
po�íta�e pro naše uživatele. Pro 

zájemce o práci na po�íta�i pro-
bíhá kroužek výuky PC. Vloni 
jsme získali sociální v�z Ford 
Transit, který je využíván pro 
dopravu uživatel� nap�. za kul-
turou, k vy�izování soukromých 
záležitostí a nákup�. Každý tý-
den naši obyvatelé navšt�vují  
muzikoterapii v podob� �tvr-
te�ních zpívánek a 3x v m�síci 
je realizována canisterapie ve 
spolupráci s Ob�anským sdru-
žením Pomocné tlapky. Nov� 
se nám poda�ilo se za�adit do 
projektu Virtuální univerzita 
t�etího v�ku.  

Pro nadcházející dny oslav 
60. výro�í vzniku máme p�ipra-
ven bohatý program. P�ijm�-
te naše pozvání, budeme rádi, 
když se p�ijdete k nám podívat. 
15. listopadu vás zveme na Den 
otev�ených dve�í!

MGR. RADKA TRYLČOVÁ,

 ŘEDITELKA DOMOVA HARMONIE

V letošním roce slaví Zápa-
do�eské muzeum v Plzni 

130. výro�í svého založení. Sna-
hy o založení muzea vznikly již 
v polovin� 19. století. Nap�. v ro-
ce 1849 se o to neúsp�šn� po-
kusil Josef František Smetana. 
Roku 1851 byla v Plzni z�ízena 
stálá sbírka technologických 
a pr�myslových výrobk�, avšak 
ani tato myšlenka neusp�la. Až 
po�átkem roku 1878 byl založen 
Spolek p�átel literatury a v�dy 
�eské, který podal žádost m�st-
ské rad� o poskytnutí prostor 
pro uložení sbírek. Byl stanoven 
sbírkotvorný program, podle 
kterého m�lo muzeum sbírat 
p�edm�ty historické, národo-
pisné a p�írodov�dné. Muzeum 
dostalo název Obecní muzeum 
pro m�sto Plze� a západní �e-
chy. 24. �ervence 1880 bylo mu-
zeum slavnostn� zp�ístupn�no 
ve�ejnosti. Sbírky byly natolik 

rozsáhlé, že bylo pozd�ji z�ízeno 
samostatné Západo�eské um�-
lecko-pr�myslové muzeum. 
Muzea  byla umíst�na v prosto-
rách kláštera sv. Anny až do 
stavby nové muzejní budovy, 
která byla zahájena roku 1896. 
Dnešní  Západo�eské muzeum 

v Plzni vzniklo  slou�ením t�í sa-
mostatných muzeí – M�stského 
historického muzea (1878), Zá-
pado�eského um�lecko pr�mys-
lového muzea v Plzni (1888) a  
Národopisného muzea Plzn� 
a Plze�ska (1918), jehož vznik 
a historie tvo�í samostatnou 

kapitolu.  Nejvýznamn�jším 
objektem je hlavní budova mu-
zea v Plzni, Kopeckého sadech 
2, která byla postavena podle 
návrh� arch. Josefa Škorpila. 
V posledních dvou desetiletích 
prošla budova celkovou rekon-
strukcí a modernizací a  slouží 
i dalším kulturním pot�ebám 
Plzn� a regionu.

Západo�eské muzeum v Plz-
ni pat�í k p�edním muzejním 
institucím v �eské republice 
s více než dv�ma miliony sbír-
kových p�edm�t� ze všech ob-
lastí vývoje p�írody a spole�nos-
ti. V muzeu jsou zastoupeny 
n�které sbírky, které významem  
p�ekra�ují hranice státu a pat�í 
k sv�tovému kulturnímu bo-
hatství. Je to p�edevším sbírka  
nejstarších palných zbraní ve 
sv�t� – Plze�ská m�stská zbroj-
nice. Rozsáhlá knihovna ob-
sahuje mimo studijního fondu 

p�ední �eskou sbírku prvotisk� 
a starých tisk�. Za posledních 
deset let se muzeum zm�nilo 
v moderní odbornou instituci, 
která je m��itelná  s p�edními 
mezinárodními muzejními in-
stitucemi.

„Západo�eské muzeum v Plz-
ni vydává za podpory Plze�ské-
ho kraje publikaci p�ipomínající 
bohatství a vypovídací hodnotu 
sbírek, které svým rozsahem 
a r�znorodostí p�esahují rámec 
regionálního muzea. V této pu-
blikaci p�edstavujeme p�ede-
vším sbírky. Bez nich by neexis-
tovalo ani muzeum. Publikace 
je ur�ena  široké ve�ejnosti, ale 
je i vzpomínkou  na  generace  
známých i neznámých muzej-
ních pracovník�, kte�í sbírky 
budovali  po sto t�icet let,“ �ekl 
�editel muzea PhDr.  František 
Frýda.

(BOS)

Pam�
 
Plze�ského kraje 

Práv� tak se jmenuje no-
vá publikace, která se již 

o tomto podzimu objeví na pul-
tech knihkupectví a kterou bych 
vám rád touto cestou p�edsta-
vil. Kniha „Pam�� Plze�ského 
kraje“ zdokumentovala celkem 
11 institucí z�izovaných Plze�-
ským krajem v oblasti kultury 
a sám její název napovídá, že se 
jedná o instituce „sbírkotvor-
né – pam��ové“, tedy muzea, 
galerie a také knihovnu.  

Každé organizaci a jejím 
pobo�kám je v knize v�nová-
na samostatná kapitola s p�e-
hledným �len�ním. Publikace 
tak nabídne �tená��m nejen 
základní informace o zmi�o-
vaných kulturních stáncích, 
ale i o jejich širší historii a sou-
�asném vývoji a nebo význam-
ných expozicích. Díky knize 
bude možno získat detailní 
informace nap�. o sbírce mi-
litarií  Západo�eského muzea, 
o sbírce skla v Muzeu Šumavy, 
�i o expozici  Chodská svat-
ba Muzea Chodska. Prostor 
je zde v�nován i zvláštnostem, 
jako je  Santiniho oltá� v Mari-
ánské Týnici. Velká pozornost 
je v knize Pam�� Plze�ského 
kraje v�nována také objek-
t�m, v nichž organizace sídlí 
a které mají �asto charakter 
architektonicky unikátních �i 
hodnotných staveb. Jedná se 
nap�íklad o zámek Hradišt� 
v Blovicích, proboštství v Ma-
riánské Týnici apod. Své místo 
v knize mají také informace 
o vnit�ním �len�ní zmín�ných 
institucí ve smyslu jejich vý-
znamných pobo�ek - Expozice 
lidové architektury v Chano-
vicích, Vodní hamr v Dob�ív�, 
Muzeum Dr. Šimona Adlera 
v Hartmanicích-Dobré Vod� 
atd. St�žejní základ publikace 
bude samoz�ejm� tvo�it boha-
tý obrazový materiál p�evážn� 
ze sou�asnosti. 

Já sám jsem velmi rád, že tato 
kniha mohla za podpory Plze�-
ského kraje vzniknout, a v��ím, 
že se bude líbit nejen všem zá-
jemc�m o kulturu v Plze�ském 
kraji, a bude tak p�íjemným 
zpest�ením t�eba pro dlouhé 
podzimní i zimní ve�ery.

MGR. MARTIN BAXA, 

ČLEN RADY PLZEŇSKÉHO KRAJE 

PRO OBLASTI KULTURY A PAMÁTKOVÉ PÉČE

Vyhlášením výsledk� a p�edá-
ním cen vít�z�m  na vernisáži  

výstavy bylo ve �tvrtek 11. zá�í 
2008 v Muzeu dr. Bohuslava Ho-
ráka v Rokycanech zahájeno 4. 
bienále grafiky Rokycany.

Sout�ž s následnou výstavou 
zaslaných prací je po�ádána od 
roku 2002 a již dávno p�ekro�ila 
hranice Plze�ského kraje. D�ka-
zem toho je, že do sout�že se letos 
p�ihlásilo 65 autor� z 13 zemí Ev-
ropy, kte�í zaslali celkem 188 pra-
cí. Práce jsou tvo�eny p�evážn�  
klasickými  technikami, jako jsou 
linoryt, lino�ez, lept, m�dirytina, 
kameno�ez  atd. Ojedin�le se zde 
objevily i  práce zpracované po�í-
ta�ovou grafikou.  

4. bienále grafiky Rokycany po-
�ádají tradi�n� Muzeum Dr. Bo-
huslava Horáka a Agentura AM 
Art Rokycany. Záštitu nad akcí 
p�evzal radní Plze�ského kraje 
pro kulturu a památkovou pé�i 
Mgr. Martin Baxa, finan�n� ji 
podpo�ilo  Ministerstvo kultury 
�eské republiky i Plze�ský kraj.

Porota složená ze zástupc� Zá-
pado�eské univerzity v Plzni, Zá-
pado�eské galerie v Plzni a Raba-
sovy galerie v Rakovníku nem�la 
lehké rozhodování, protože díla 
byla vzácn� vyrovnaná. Držitelkou 
Hlavní ceny bienále se stala Alicja 
Bednarek z Polska za kolekci síto-
tiskových prací. Cenu Plze�ské-
ho kraje získal František Blažo ze 

Slovenska. Mezi ocen�nými jsou 
také um�lci z 
ecka, Bulharska, 
Brazílie, Švédska, USA, Litvy, 
Srbska a N�mecka. �eští grafici 
získali celkem 6 ocen�ní.

„Jedná se o prestižní grafickou 
p�ehlídku, na jejíž uspo�ádání 
Plze�ský kraj p�isp�l ze svého 
rozpo�tu �ástkou 40 000 korun. 
Stejnou sumou podpo�il kraj i mi-
nulý ro�ník bienále v roce 2006,“ 
doplnil Mgr. Marin Baxa, radní 
Plze�ského kraje.

Výstava v Muzeu Dr. Bohusla-
va Horáka potrvá do 2. listopa-
du 2008. K výstav� je p�ipraven 
interaktivní program pro d�tské 
návšt�vníky.

(BOS)

Západo�eské muzeum v Plzni slaví 130 let existence

Hlavní budova Západo�eského muzea v Plzni                                      FOTO ARCHIV

Domov Harmonie v Mirošov� oslaví 60 let

Knihovna p�j�uje CD zdarma Blahop�ejeme 
ke 100. narozeninám!

Bienále grafiky Rokycany už má své vít�ze

Na snímku oslavenkyn� paní Františka An-
drlová                                                     FOTO REDAKCE

Radní PK Mgr. Martin Baxa 
gratuluje jednomu z ocen�ných 
ú�astník� bienále - panu Ladi-
slavu Steiningerovi     FOTO REDAKCE

Ve Volduchách u Rokycan se od 17. do 19. zá�í 2008 konal celostátní 
mezinárodní seminá� na téma vesnické stavitelství první poloviny 19. 

století, a to p�edevším z pohledu dokumentace, pr�zkum�, památkové 
pé�e a ochrany památek. Garantem akce byl Národní památkový ústav 
s Územním odborným pracovišt�m v Plzni a Plze�ský kraj. Cílem 
seminá�e bylo seznámit odbornou ve�ejnost s lidovou architekturou 
regionu a se zp�soby, jak ji uchovávat a chránit. Seminá� se koná kaž-
dým rokem v n�kterém z region� �eské republiky. T�ídenní program 
zahrnoval nejen seminá�e, ale i praktickou exkurzi zam��enou na 
památky v oblasti, kde se seminá� koná. Letos m�li ú�astníci možnost 
seznámit se  s lidovou architekturou památek Rokycanska a Plze�-
ska.                                                                                                                                          (BOS)

Volduchy centrem lidového stavitelství

V hudebním kabinetu knihov-
ny je od zá�í možné zap�j�it 

si bez poplatku vybraná zvuková 
CD k poslechu dom�. Nabídka 
je ur�ena registrovaným uživate-
l�m. Ne každé CD lze ale p�j�it 
dom� – malá �ást fondu z�stává 
stále pouze k prezen�nímu stu-
diu. K p�j�ování je nyní ur�eno 
2 610 CD a toto �íslo bude v pr�-
b�hu roku nar�stat. Informace 
o všech CD uložených v kabinetu 
lze získat prost�ednictvím elek-

tronického katalogu na adrese 
http://aleph.svkpl.cz. Výp�j�-
ka vybraného CD na 14 dn� je 
možná pouze p�i osobní návšt�-
v�. Hudební kabinet také nabízí 
k prezen�nímu využití fond více 
než 5 600 gramofonových desek 
shromážd�ných v pr�b�hu exis-
tence kabinetu a tém�� 700 film� 
na DVD. 

Hudební kabinet je otev�en ve 
všední dny od 10 hodin do 19 ho-
din.                                                  (RED)
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Na fotohádanku z minulého vydání našich novin odpov�d�l správn� každý, kdo na snímku poznal 
z�íceninu hradu P�imda. Ta se nachází na jižním konci skalnatého h�ebene nad stejnojmennou obcí, 

20 km jižn� od Tachova. Hrad P�imda je považován za nejstarší kamenný hrad na �eském území. První 
písemná zmínka o n�m pochází z roku 1121 podle údaj� kroniká�e Kosmy. Jeho zakladateli byli n�me�tí 
šlechtici – pravd�podobn� páni z Vohburgu, ale �eský kníže Vladislav, sám v �ele vybraných vále�ník�, 
hrad dobyl a osadil �eskou posádkou. Od té doby se P�imda stala významnou pohrani�ní pevností, slou-
žila i jako celní stanice a p�íležitostn� plnila i funkci v�zení. Ve 12. století tu byl dvakrát v�zn�n P�emyslo-
vec Sob�slav II. a v roce 1247 skon�il ve zdejším v�zení po nezda�eném pokusu o p�evrat i pozd�jší �eský 
král P�emysl Otakar II. Za vlády Lucemburk� se hrad P�imda dostal n�kolikrát do zástavy. Za majitel� 
Borš� z Oseka se hrad stal dokonce útulkem loupežník�. V roce 1429 získali zástavu hradu Švamberko-
vé, kte�í ji vlastnili až do roku 1592. Poté bylo panství rozprodáno a hrad postupn� ztrácel na významu 
a chátral.P�imda se tak prom�nila ve z�íceninu. V roce 1675 získali panství Kolovratové, kte�í nechali po 
polovin� 19. století hradní z�íceninu provizorn� zajistit.

Do dnešní doby se z hradu dochovala z�ícenina mohutné hranolové románské obytné v�že – donjonu, která 
byla postavena z lomového kamene, dále se zachovaly zbytky poloválcové bašty z konce 15. století a navíc je 
zde k vid�ní i nejstarší v �echách dochovaný záchod. Hrad P�imda je národní kulturní památkou a ve�ejnosti 
je voln� p�ístupný. Za návšt�vu stojí hrad i proto, že se z n�j naskýtá ojedin�lý výhled do širokého okolí. 

Ze správných odpov�dí jsme i tentokrát vylosovali t�i výherce, kte�í obdrží pozornost od Plze�-
ského kraje. Jsou jimi: Pavel Machulda z Dolní Lukavice, Iveta Schönová z B�lé nad Radbuzou a 
Pavel Ruda z Žichovic.  Výherc�m blahop�ejeme. 

A je zde další fotohádanka. Vaším úkolem je poznat, o jaké m�sto na snímku se jedná. Odpov�di zasí-
lejte s vaší zpáte�ní adresou na novou adresu:  Krajský ú�ad Plze�ského kraje, odbor Kancelá� hejtmana 
– tiskové odd�lení, Škroupova 18, 306 13 Plze�, do 10. �íjna 2008.                                                         FOTO ARCHIV

A práv� tady za�íná jeden 
z nádherných, st�edn� ná-

ro�ných cyklistických okruh�, 
který m��í 53 km. Výchozím bo-
dem je práv� m�sto, zmi�ované 
již v Kosmov� kronice se svým 
kamenným barokním mostem. 
Odtud vede trasa po modré turis-
tické zna�ce nad údolím Radbuzy 
sm�rem na Karlovu Hu�.  Kousek 
za vesni�kou Smolov je odbo�ka 
na lesní asfaltku se stoupáním až 
na vrcholek s výhledem na Velký 
Zvon. Odtud se sjíždí kolem roz-
cestí bývalý Waldorf až do údolí, 
kde stávala jedna z mnoha zanik-
lých hutí, Eisen-dorfská Hu�.

Nyní se dále pokra�uje po 
�ervené zna�ce op�t stoupáním, 
které nabízí jako odm�nu po 
sportovním výkonu úžasné vý-
hledy na p�írodní rezervaci Pleš.  
Kousek pod nejvyšším bodem se 
nachá-zí socha sv. Jana Nepo-
muckého na rozcestí a odpo�í-
vadle Pleš  nám�stí p�írody. Pod 
rozcestím je možnost ob�erst-
vení v pohostinství, upraveném 
z posledního dochovaného ob-
jektu. V okolí další zaniklé obce 
Václav se trasa nejvíce p�ibližuje 
k Velkému Zvonu, na jehož vr-
cholku je bývalý vojenský objekt 
s v�ží. Po vjezdu do lesa, následu-
je sjezd až do údolí �eky Radbuzy, 
kde se otevírá p�kný pohled na 
p�írodní park �eský les. Trasa �. 
36 vede p�es obec Rybník, kde je 
další možnost ob�erstvení, a pak 

již následuje stoupání k rozcestí 
Liš�í domky, kde byla další dnes 
zaniklá osada.

Na druhé stran� kopce je op�t 
prudší sjezd do horské vísky 
s bývalým klášterem augustini-
án�. Celý zchátralý objekt mo-
mentáln� prochází rozsáhlou 
rekonstrukcí. Údolím Pivo�ky se 
sjíždí do obce Mnichov, kde je 
za mostem nad Mlýnským poto-
kem odbo�ka na trasu �. 2141. 
Následuje postupné stoupání do 
Šibanova a u vesni�ky Šidlákov je 
možnost bu	 pokra�ovat po stej-

né trase, nebo odbo�it na žlutou 
zna�ku a sjet až k úpatí vrcho-
lu Mošna. Cesta vede k rozcestí 
Ostrov-Rybník, kde se odbo�uje 
vlevo na nezna�enou lesní cestu 
a stále po žluté pokra�uje k mys-
livn� Hle	sebe. Za hájenkou je 
terénní sjezd k �ernému rybníku 
a odtud vede cesta zp�t do B�lé 
nad Radbuzou.

Další zajímavé, nejen cyklistic-
ké trasy a tipy na výlety najdete 
na internetové adrese www.vyle-
turaj.cz.

(BOS)

Ve všech 14 krajích �eské 
republiky prob�hne v úterý 

28. �íjna 2008 již druhý ro�ník 
Dne kraj�. Na v�tšin� míst bu-
dou v Den vzniku samostatného 
�eskoslovenského státu otev�eny 
ve�ejnosti zdarma muzea, galerie 
a další kulturní instituce z�izova-
né kraji. Plze�ský kraj se p�ipo-
juje ke Dni kraj� rovn�ž formou 
volného zp�ístupn�ní v�tšiny 
svých z�izovaných kulturních or-
ganizací.                                        (BOS)

Sou�ástí ocen�ní od hejtmana 
Plze�ského kraje Petra 
Zimmermanna je i finan�ní 
dar. Už víte, jak s ním naloží-
te?

Tak to vím p�esn�, �ást tohoto 

daru p�jde mému kamarádovi, 
který m�l t�žký úraz a je na inva-
lidním vozíku.

Po návratu z olympiády 
v Pekingu jste získala již hodn� 
ocen�ní, jaká pro vás mají 
význam?

No, já nikdy nevím, co mám na 
to �íci, je to vždycky hodn� milé. 
Já jsem hrdá na to, že pocházím 
z Plzn�, takže tato p�ijetí beru 
vždy jako p�íjemná setkání.

Jak jste strávila �as, který již 
ub�hl od olympiády v srpnu?

V�tšinou odpo�inkem, ješt� se 
dolé�uji z nemoci, protože ješt� 
nejsem úpln� v po�ádku, takže 

vlastn� v posteli. S manželem jsem 
byla na dovolené, a když jsme se 
vrátili, tak se mi vrátila i nemoc, 
takže se budu dál kurýrovat.

Jaké máte plány na nejbližší 
týdny?

Brzy odletím do Spojených 
stát�, kde strávím �as až do Vá-
noc, pak budeme s manželem ta-
dy v �eské republice a budeme tu 
trávit v�tšinu �asu až do léta a na 
to už se s manželem moc t�šíme.

Jist� každý p�edpokládá, že po 
tak velkém úsp�chu uvažujete 
o další olympiád� v roce 2012 
v Londýn�…

No… to jsou ješt� daleké plány, 

uvidíme, jak to p�jde, 4 roky jsou 
dlouhá doba. Pak už mi bude skoro 
29 let a �lov�k neví, jak to všechno 
bude. Já se spíš dívám do roku 2010. 
Další sezonu spíš vynechám, budu 
trénovat, budu se snažit p�ipravit na 
mistrovství sv�ta a pak se uvidí…

Budete trénovat s manželem?
Tak samoz�ejm�, my trénuje-

me tém�� vždy spole�n�.

A kdyby se vše poda�ilo 
v rodinném život� a výkonnost 
dovolila, umíte si p�edstavit, že 
v Londýn� už byste závodila 
jako maminka?

My plánujeme rodinu brzy, 
takže ur�it�!                                  (BOS)

Jaký byl pro vás návrat do �eska 
po tak dlouhé dob�?

Já jsem na �esko vlastn� po�ád 
zvyklý, protože jsme sem každé léto 
jezdili, vždy když skon�ila sezona, 
takže tady mám zázemí a potíže 
s návratem jsem nem�l.

Stýská se vám po Spojených stá-
tech a po NHL?

Ne, v�bec ne.  Já tady mám te	 
tolik starostí, že nevím, kde mi hlava 
stojí, takže na to ani nemám �as, aby 
se mi stýskalo.

Kde se podle vás žije lépe? 
V Americe, nebo v �echách?

Jaké si to ud�láte, takové to má-

te… Já jsem byl spokojený tam 
a jsem spokojený i tady. Já tady mám 
ty nejbližší lidi kolem sebe a to je to 
nejd�ležit�jší.

A jak vás vlastn� p�ijali ti, které 
jste p�ed lety svým odchodem 
opustil?

S rodinou i s p�áteli jsem byl 
v kontaktu po�ád, protože za ná-
mi do Stát� pravideln� n�kdo létal 
a pak jsme byli na prázdniny tady, 
takže to bylo, skoro jako bych ani 
nebyl pry�. Jediná nevýhoda byla 
v tom, že ty návšt�vy vždy byly jen 
krátkou chvíli a nikdy jsme se nese-
tkali úpln� všichni dohromady.

Za�átek sezony se plze�ským 
hokejist�m vyda�il, co si vlastn� 
slibujete od letošního ro�níku 
hokejové extraligy, a
 už jako hrá� 
nebo jako manažer plze�ského 
klubu?

Já bych byl rád, kdybychom se do-
stali s klubem do play-off, to je náš 
cíl a za tím si jdeme, ale necht�l bych 

to n�jak hodnotit. Každý úsp�ch je 
d�ležitý pro psychiku družstva a je-
ho sebev�domí. Kdo ví, co bude t�e-
ba v listopadu, každopádn�, kdyby 
se nám da�ilo, bylo by to skv�lý.

A jak vás p�ijali samotní spolu-
hrá�i v klubu? Dívají se na vás 
jako na „hv�zdu ze zámo�í“?

Já si myslím, že ne, já se chovám 
tak, jak se chovám vždycky, a� už 
v Americe nebo v �echách. Hlavn� 
jsem Plze�ák, n�které kluky znám 
ješt� z mého ú�inkování v lize, hlav-
n� jsme spolu byli i o prázdninách, 
takže žádné problémy nejsou.

Chodí si k vám n�kte�í pro radu?
Já myslím, že kluci jsou dost zku-

šení a ví, co mají d�lat.

Máte n�jaké dlouhodobé plány 
tady v Plzni – sportovní nebo 
i podnikatelské, p�emýšlíte v�bec 
o tom, co bude za p�t let?

Te	 žiji ze dne na den. Momentál-
n� m� zajímají pouze výkony muž-
stva a taky práce v managementu 
klubu, kde se staly ur�ité zm�ny 
a všichni chceme, aby to tam fungo-
valo a aby nás to bavilo. Jako gene-
rální manažer klubu bych se tomu 

samoz�ejm� cht�l v�novat i pozd�ji 
na plný úvazek. To je to, co m� baví. 

Máte nyní více �asu pro sebe 
a pro rodinu?

Tak te	 práv� nemám �as v�bec 
na nic. Bu	 jsem na zimním stadi-
onu jako hokejista a nebo jako �len 
vedení klubu se to tam snažíme n�-
jak zabydlet. Takže doma moc ne-
jsem.

Všichni vás znají jako hokejistu, 
co vás vlastn� ješt� baví jiného?

Baví m� golf. Bohužel ani na ten 
není momentáln� �as. Už si ani 
nevzpomínám, kdy jsem si byl golf 
zahrát. Cht�l bych n�kdy jít do kina, 
tam jsem taky nebyl ani nepamatuji. 
Ani s kamarády jsem nikde nebyl, 
protože ta sezona je tak náro�ná, že 
když je volno, musí se �lov�k snažit 
p�edevším vyspat a odpo�inout si.

Jakou máte vlastn� motivaci 
v Plzni v �eské hokejové extrali-
ze?

Když m� n�co baví, chci taky n�co 
dokázat a je jedno, jestli tady, ne-
bo v Americe. Baví m� hokej, jsem 
v Plzni, kde jsem doma, a jsem rád.

(BOS)

Na kole jižní �ástí �eského lesa
Cykloturistika je zvlášt� v tomto období velmi oblíbeným a vyhledávaným spor-
tem pro celou rodinu. A práv� v pohrani�ní �ásti �eského lesa se nachází nejen 
krásná krajina, nedot�ená civilizací, ale i n�kolik historických památek, které 
stojí za to vid�t v�etn� malebného m�ste�ka B�lá nad Radbuzou.

Kamenný barokní most v B�lé nad Radbuzou                                      FOTO ARCHIV

Den kraj�

Hejtman pod�koval olympijské vít�zce Kate�in� Emmons
V pond�lí 15. zá�í p�ijal hejtman Plze�ského kraje MUDr. Petr Zimmermann Kate�inu Emmons-K�rkovou. Ta na letošních LOH 2008 v Pekingu získala zlatou medaili ve 
st�elb� ze vzduchové pušky a st�íbrnou medaili ve st�elb� ze sportovní malorážky. Hejtman Plze�ského kraje p�edáním pam�tní medaile Plze�ského kraje a finan�ního daru 
ve výši 100 000 korun pod�koval Kate�in� Emmons za její skv�lé sportovní výkony. P�i této p�íležitosti jsme Kate�in� položili pár otázek…

„V Plzni jsem doma,“ �íká hokejista Martin Straka

Kate�ina Emmons p�i podpisu pa-
m�tní knihy Plze�ského kraje

FOTO ARCHIV

Kate�ina Emmons p�i p�ebírání pam�tní medaile od hejtmana Plze�ského 
kraje MUDr. Petra Zimmermanna                                                       Foto archiv

Hokejista Martin Straka se po 15 letech vrátil z hokejového 
angažmá ve Spojených státech zpátky do Plzn�. Stal se nejen 
kapitánem týmu plze�ských hokejist�, ale i manažerem toho-
to klubu.


